
شورای پول و اعتبار رسما منحل شد
در راســتای اجرای قانون بانک مرکزی جمهوری اســامی ایران از ماه 
جاری، نخستین جلسه هیات عالی که جایگزین شورای پول و اعتبار شده 
است، عصر دیروز به ریاست محمدرضا فرزین رئیس کل بانک مرکزی و با 

حضور اعضای این هیات در ساختمان میرداماد تشکیل شد.
 در ابتدای این جلسه احکام صادره از ســوی سرپرست ریاست جمهوری 
به اعضای حقیقی هیات عالی شامل آقایان حجت الاسام محمدحسین 
حســین زاده بحرینی بــه عنــوان اقتصــاددان متخصــص در زمینه 
سیاســت گذاری پولی و ارزی، محمــد طالبی به عنــوان متخصص امور 
بانکی در زمینــه امور مالی و محمدرضا محمودپنــاه به عنوان متخصص 
امور بانکی در زمینه حقوق بانکی توســط فرزین رئیس هیات عالی بانک 
مرکزی تقدیم شد. ســپس اعضای هیات عالی مطابق قانون سوگند یاد 

کردند.
تسنیم نوشت: گفتنی است، قانون بانک مرکزی جمهوری اسامی ایران 
که در جلســه علنی مورخ ۳۰ خرداد ۱۴۰۲ مجلس شــورای اسامی به 
تصویب رسید و طی نامه شماره ۱۶۳۸۸۰ مورخ ۱۱ آذرماه ۱۴۰۲ توسط 

رییس جمهور اباغ شد.
مطابق اصل یکصدو بیست و سوم)۱۲۳( قانون اساسی جمهوری اسامی 
ایران »قانــون بانک مرکزی جمهوری اســامی ایران« مصوب جلســه 
علنی روز سه شــنبه مورخ ۳۰ خرداد ۱۴۰۲ که از سوی مجمع تشخیص 
مصلحت نظــام در اجرای اصل یکصــد و دوازده )۱۱۲( قانون اساســی 
جمهوری اســامی ایران و ماده )۲۰۰( آیین نامه داخلی مجلس شورای 
اســامی در تاریخ ۱۷ آبان ۱۴۰۲ موافق با مصلحت نظام تشخیص داده 

شده است، اباغ شد.
گفتنی است این قانون مشتمل بر شصت و هفت )۶۷( ماده و چهل )۴۰( 
تبصره اســت. ارکان بانک مرکزی طبق قانون جدید عبارت است از: ۱- 
مجمع عمومی ۲- هیأت عالی ۳- هیأت عامل ۴- هیأت نظار ۵- شــورای 

فقهی
بر اســاس این گزارش، ترکیب هیأت عالی بانک مرکــزی نیز عبارتند از: 
۱- رئیس کل )رئیس هیــأت عالی( ۲- وزیر امور اقتصــادی و دارایی ۳- 
رئیس سازمان برنامه و بودجه کشــور ۴- دو نفر اقتصاددان متخصص در 
زمینه سیاست گذاری پولی و ارزی ۵- دو نفر متخصص در حوزه بانکداری 
)یکنفر در زمینــه حقوق بانکی و یک نفر در زمینه امــور مالی( ۶- معاون 
سیاســت گذاری پولی ۷- معاون تنظیم گری و نظارت ۸-دادســتان کل 
کشور . دو نفر از نمایندگان مجلس شورای اســامی )مقرر در تبصره بند 
»الف« ماده )۶( این قانون( نیز به عنوان ناظر )بدون حق رأی( در جلسات 
هیأت عالی شرکت می کنند. این افراد، مشــمول قواعد مدیریت تعارض 

منافع هستند.
تبصره- اعضــای موضــوع اجــزای )۱(، )۴(، )۵(، )۶( و )۷( این بند باید 
تســلط کافی به مبانی بانکداری اســامی و روش های اجرای آن داشته 

باشند.

شورا تصمیم گیری در روزهای آینده

قیمت بلیت هواپیما هنوز گران نشده
خریــدار  دبیــر انجمن شــرکت های 
هواپیمایی از بازنگری قیمت بلیت هواپیما 
طی روزهــای آینــده خبــر داد و گفت: 
رهاشــدگی قیمت در این بخش نخواهیم 
داشت و آزادســازی هم به نفع مردم است 

هم ایرلاین ها.
مقصــود اســعدی ســامانی در خصوص 
ســلب اختیار وزارت راه و شهرســازی از 
قیمت گذاری بلیت هواپیما و اجرای قانون 
آزادســازی بر اســاس رای دیوان عدالت 
اداری، اظهــار کرد: رای هیئــت عمومی 
دیوان عدالت اداری تاکیدی بر اجرای ماده 
۱۶۱ قانون برنامه پنجم توســعه مبنی بر 

آزادسازی نرخ بلیت هواپیماست.
وی با بیان این که مجلس شــورای اسامی 
در برنامه ششــم توســعه بر ایــن موضوع 
تاکید کرده اســت، ادامه داد: سال ۱۳9۴ 
قانون آزادســازی اجرا شد و تا سال ۱۳9۷ 
شــرکت های هواپیمایی آنرا اجرا کردند. 
طی این مدت یعنی سه ســال اجرا قانون 
آثار و بــرکات زیادی برای مــردم به همراه 

داشت.
تسنیم نوشــت: وی یادآور شــد: در سال 
۱۳9۴ ســالانه حدود ۱۷ میلیون مسافر 
داخلــی در مســیرهای پــروازی جابجا 
می شــدند، ایــن در حالی بود که ســال 
۱۳9۶ ســفرهای داخلی هوایی به حدود 
۲۴ میلیون جابجایی مسافر رسید. در واقع 
با اجرای قانون ســالانه افزایش حدود ۲۰ 

درصدی جابجایی مسافر داشتیم.
دبیر انجمن شــرکت های هواپیمایی بیان 
کرد: از سال ۱۳9۷ دولت وقت دخالت کرد 
و جلو اجرا قانون را گرفت. بــه این ترتیب 
طی ۶ ســال اخیر روند جابجایی مســافر 
نزولی شد و ســال گذشته شــرکت های 
هواپیمایی توانســتند حدود ۱۸ میلیون 

مسافر را در مسیرهای داخلی جابجا کنند.
اســعدی ســامانی با بیان این کــه وقتی 
قانون آزادســازی اجرا می شــد اقشــار 
مختلف جامعه می توانســتند ســفرهای 
هوایی داشته باشــند، گفت: اما متاسفانه 
نرخ گذاری دســتوری مــردم را از صنعت 
حمل ونقل هوایی محروم کرد. نرخ گذاری 
دســتور باعث شــد تا ایرلاین هــا امکان 
نوســازی و بهســازی ناوگان را از دســت 
بدهند. ضمن این کــه نقدینگی ایرلاین ها 
کاهش یافــت و شــرکت های هواپیمایی 

دیگر نتوانســتند برنامه توســعه ناوگان را 
اجرا کنند.

وی با اشــاره به این که برنامه فعال کردن 
هواپیماهــای زمین گیر نیــز طبیعتا اجرا 
نشد، اضافه کرد: سیاست گذار در آن زمان 
)سال 9۷( فکر می کرد که با قیمت گذاری 
دســتوری در حال خدمت به مردم است،  
اما با این کار بســیاری از مــردم را از امکان 

استفاده از هواپیما محروم کرد.
وی در ادامــه به رای دیــوان عدالت اداری 
اشــاره کرد و با بیان این کــه قطعا صنعت 
حمل ونقــل هوایــی وارد فــاز جدیدی از 
خدمت رســانی به مردم خواهد شد، اظهار 
کرد: در این دوره اقشــار بیشتری از جامعه 
می تواننــد از حمل ونقل هوایی اســتفاده 
کنند. شــرکت های هواپیمایی نیز قطعاً با 
اجرا قانون باید کیفیت خدمات را افزایش 
دهند. رقابت واقعی بین ۲۳ ایرلاین موجود 
شــکل خواهد گرفــت و قطعــا ایرلاینی 
که خدمــات بهتر، کیفیت بهتــر و قیمت 
ارزان تری داشــته باشــد می تواند ســهم 

بیشتری از بازار را به خود اختصاص دهد.
وی از کنتــرل بــازار حمل ونقــل هوایی 
مســافری توســط ایرلاین ها با همراهی 
انجمن شرکت های هواپیمایی و سازمان 
هواپیمایی خبــر داد و گفت: بــا این کار 
دست عوامل ایجاد بازار سیاه از بازار قطع 

خواهد شد.
دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی با بیان 
این که به این ترتیــب درآمدهای حاصل از 
فروش بلیت به جــای این که عاید دلالان و 
واسطه ها شــود نصیب ایرلاین ها می شود، 
افــزود: قطعــاً در این دوره جدید شــاهد 
افزایش ناوگان و کاهش ســن هواپیماها 

خواهیم بود.

اختلاف معنادار بین نرخ  واقعی 
و قیمت های دستوری

اسعدی سامانی با تاکید بر این که سرویس 
و خدمات در شــان مردم عزیــز ایران ارائه 
خواهد شــد، اضافه کــرد: به دلیل این که 
حمل ونقــل هوایــی ۶ ســال قیمت های 
دستوری را تجربه کرده اختاف معناداری 
بین نرخ های واقعی و قیمت های دستوری 
وجــود دارد. ایــن اختــاف به تدریج با 
مدیریت سفر توســط متقاضیان سفرهای 
هوایی شاهد کاهش اختاف خواهیم بود. 
از ســوی دیگر فاصله زیادی بین سفرهای 
هوایــی و امکانــات موجود داشــتیم که 
دلیل اصلــی این اختاف نیــز قیمت های 

دستوری بوده است.
وی افــزود: به تدریــج با منطقی شــدن 
قیمت هــا شــاهد افزایش نــاوگان، ورود 
هواپیماهــای جدیــد و فعــال کــردن 

هواپیماهای زمین گیر خواهیم بود. برآورد 
ما نشــان می دهــد تقاضــای حمل ونقل 
هوایی برای ســفرهای داخلــی حدود ۳۶ 
میلیون نفر اســت، در حالی کــه در زمان 
حاضر همانگونه اشــاره شد فقط توانستیم 
حدود ۱۸ میلیون مســافر را در مسیرهای 
داخلــی جابجا کنیــم. با اجــرا قانون این 
فاصلــه کاهــش می یابــد و هموطنــان 
بیشــتری می توانند از مزایای ســفرهای 

هوایی بهره ببرند.
وی تاکید کرد: تدابیری اندیشــیده شده 
تا در زمان افزایش تقاضا برای ســفرهای 
هوایی با توجه قیمت تمام شــده برای هر 
ساعت صندلی سقف مشخصی رعایت شود 
تا اجحافی به مسافران صورت نگیرد. قطعاً 
شاهد رهاشــدگی قیمت بلیت هواپیمایی 
نخواهیم بود و با مکانیزم های تعریف شده 
و ضمانت اجرایی دستورالعمل آزادسازی 
نرخ پیش بینی شده از قیمت های نجومی 

هم جلوگیری خواهد شد.
وی ادامه داد: امیدواریم قانون همانگونه از 
سال 9۴ تا 9۷ اجرا شد و آثار و برکات خوبی 
برای مردم به همراه داشت، در دوره جدید 

نیز شاهد این آثار برای هموطنان باشیم.
دبیر انجمن شــرکت های هواپیمایی یکی 
از آثار آزادســازی قیمت بلیت هواپیما را 
کاهش تصادفــات رانندگی و بــه تبع آن 

کاهش تلفات جانی عنوان کرد و در پاســخ 
به این پرسش که دلیل توقف اجرا قانون در 
دولت وقت )ســال 9۷( چه بود، اظهار کرد: 
در آن دوره نرخ ارز افزایــش یافت و دولت 
نگران شــد و قیمت های دســتوری را در 
بخش حمل ونقل هوایی اعمــال کرد. این 
کار لطمه زیادی به صنعــت هوایی و مردم 
زد و از آن ســال تا امروز تعداد مســافران 

هوایی روند نزولی داشته است.

افزایش تقاضای سفر در ایام پیک
اسعدی ســامانی بیان کرد: در ایام پیک 
تقاضا برای ســفر افزایش می یابد و ممکن 
است قیمت ها تغییر کند، تاش می کنیم 
سقف مشخصی از سوی ایرلاین ها با توجه 
به قیمت تمام شــده نرخ بلیــت رعایت 

کنند. 
با توجه به این که قیمــت بلیت هواپیما 
شناور می شــود مردم می توانند مواقعی 
که نرخ ها پایین تر اســت را برای ســفر 
انتخاب کننــد و حتــی در برخی مواقع 
قیمت ها از وضعیــت کنونی هم پایین تر 

خواهد شد.
وی در پاسخ به این پرســش که با توجه به 
قیمت بــالای برخی مســیرهای پروازی 
آیــا آزادســازی نرخ های عملیاتی شــده 
است، گفت: خیر،  هنوز نرخ ها تغییر نکرده 

است.
 برخــی قیمت های بــالا نیز مربــوط به 

صندلی های بیزینس است. 
طی روزهای آینده شرکت های هواپیمایی 
در قیمت بلیت هواپیمــا بازنگری خواهند 
کــرد و پــس از آن نرخ های جدیــد اعام 
می شــود. در زمــان حاضر قیمــت بلیت 
هواپیما ۵۰ درصد قیمــت واقعی صندلی 

پروازی نیز نیست.
وی تاکید کرد: دیگر نه سازمان هواپیمایی 
می توانــد قیمت گذاری کنــد و نه انجمن 
شــرکت های هواپیمایی. ایرلاین ها سقف 
قیمت بلیت هواپیما بر اســاس نرخ واقعی 
تمام شــده هر صندلی پروازی را با اعمال 
یک سود معقول تعیین می کنند. برای این 
کار نیز یک دستورالعمل اجرایی از گذشته 
داریم که بــا اصاحات جدیــد عملیاتی 
خواهد شد. مســئولیت این کار با سازمان 
هواپیمایی اســت و بایســتی نظارت های 

لازم را انجام دهد.

دیدگاه نامزدهای ریاست جمهوری در مورد تولید
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 مسئولیت شناسی از شاخصه های 
امیرِدیپلماسی بود

صفار، سفیر جمهوری اسلامی ایران در اوگاندا گاهی تقدیرها با برخی دعاها، اعمال 
و رفتارها ممکن اســت تغییر کند، اما الحمدلله که ردای شــهادت در شب میاد 
مسعود حضرت علی بن موسی الرضا علیه السام بهترین تقدیر شد بر قامت رعنای 
عزیزانی که شایستگی آن را داشتند، و شــهید زندگی کرده بودند. منَ المُْؤْمِنِینَ 
رِجَالٌ صَدَقُوا مَا عَاهَــدُوا الَلهّهَ عَلیَْهِ، فَمِنْهُمْ مَنْ قَضَی نحَْبَــهُ، وَمِنْهُمْ مَنْ ینَْتَظِرُ، وَمَا 
لوُا تبَْدِیاً.شــهادتِ خادم الرضا )ع( مجاهد گرانقدر آیت الله رئیســی، رئیس  بدََّ
جمهوری اسامی ایران، و بســیجی مخلص شهید والامقام آقای امیرعبداللهیان 
وزیر امور خارجه با لیاقت، متین و با درایت ما، و سایر همراهان رئیس جمهورِ فقید 
را به محضر مبارک حضرت حجت)عج(، رهبر خدوم و شجاع، و ملت بزرگ ایران و 

خانواده این شهیدان بزرگوار، صمیمانه تبریک و تسلیت عرض می کنم.
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مسئولیت شناسی از شاخصه های 
امیرِدیپلماسی بود

صفار، سفیر جمهوری اسلامی ایران در اوگاندا گاهی تقدیرها با برخی 
دعاها، اعمال و رفتارها ممکن اســت تغییر کند، امــا الحمدلله که ردای 
شهادت در شب میاد مسعود حضرت علی بن موسی الرضا علیه السام 
بهترین تقدیر شد بر قامت رعنای عزیزانی که شایستگی آن را داشتند، و 

شهید زندگی کرده بودند. 
، فَمِنْهُمْ مَنْ قَضَی نحَْبَهُ،  منَ المُْؤْمِنِینَ رِجَالٌ صَدَقُوا مَا عَاهَدُوا الَلهّهَ عَلیَْــهِ
خــادم الرضا )ع( مجاهد  لوُا تبَْدِیاً.شــهادت ِ وَمِنْهُمْ مَــنْ ینَْتَظِرُ، وَمَا بدََّ
گرانقدر آیت الله رئیســی، رئیس جمهوری اســامی ایران، و بسیجی 
مخلص شــهید والامقام آقای امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه با لیاقت، 
متین و با درایت ما، و ســایر همراهان رئیس جمهــورِ فقید را به محضر 
مبارک حضرت حجت)عج(، رهبر خدوم و شــجاع، و ملت بزرگ ایران و 

خانواده این شهیدان بزرگوار، صمیمانه تبریک و تسلیت عرض می کنم.
خوش به سعادت هموطنانی که در فضای آکنده از عطر شهادت در فضای 
مقدس جمهوری اسامی، رئیس جمهور شهید و وزیر امور خارجه شهید 

و سایر همراهان تاشگرشان را تشییع کردند.
خدا را شکر که ملت رشــید ایران در کنار مجاهدت های تمامیِ شهدای 
مظلوم، حضرت روح الله و درایت رهبری معظم انقاب اســامی اساسی 
ترین دلیل بقای نظام اســامی هســتند، بار دیگر با حضور در صحنه و 
استقبال از این شــهدای عزیز، همچون همه مقاطع حساس پیشین در 
حفظ آرمان ها و ارزشهای انقاب اســامی درایت خود را به رخ کوردلان 
کشیدند و باعث ســکینه و قوت قلب رهبری شــدند.جای این شهدای 
گرانقدر در اعلی علیین، در همجواری با دوســتان و یاران شهیدشــان، 
گوارای وجودشــان باد و با حضرت روح الله )ره( و بســیجیان شهیدش 

محشور هستند، ان شاءالله.
و اما جناب آقای امیرعبداللهیان شــهید ســرافراز ما که بسیار از حسن 
اخاق و سلوک رفتاری ایشــان طی روزهای اخیر گفته اند و نوشته اند، 
واقعا شــخصیتی ارزشــی، توانمند و قابل احترام بود که به حق خودش 

رسید و »شهید شد« و به دوستان شهیدش ملحق.
چه امری زیباتر از این که عمری با تاش و مجاهدت فراوان زندگی کنی، و 

بعد هم با شهادت به دیار باقی بشتابی. عاش سعیدا و ...
قرار بود در سال ۱۴۰۲ دو برنامه ســفرِ رئیس جمهور محترم به اوگاندا را 
داشته باشیم، اولی در تیر ماه در قالب دیدار دوجانبه از اوگاندا برگزار شد، و 

وزیر شهید نیز در این برنامه سید الرئیس الشهید را همراهی کرد.
دیدار دوم قرار بــود در روز ۳۰ دی ماه اتفاق بیفتد و رئیس جمهور و طبعا 
وزیر امور خارجه برای شرکت در نشست های وزرای امور خارجه و سران 
کشورهای عضو جنبش عدم تعهد و گروه ۷۷ به کامپالا سفر داشته باشند.

در روز آخر که قرار بود هیات از تهران حرکت کند، به دلایلی برنامه تغییر 
کرد، و مقرر شد آقای مخبر، معاون اول محترم رئیس جمهور در اجاس 
شرکت کنند. در ســاعات آخر، پیش از عزیمت هواپیمای آقای مخبر و 
هیات همراهِ وی نظراتی مطرح شده بود و برای تصمیم گیری از دفتر وزیر 

محترم تماس گرفتند و قرار شد من با آقای امیرعبداللهیان تماس بگیرم.
با وزیر تماس گرفتم و شــهید عزیز با همان آرامش و متانت همیشگی، 
پاسخگو بودند. در حین صحبت الفاظ کامل، متناسب با مقام سفیری از 
کام وی در خطاب به بنده، ذره ای کم نشد؛ در ابتدای هر بخش از گفتگو 
فقط می گفت: »جناب آقای ســفیر، لطفا بفرمایید، ...« یا اینکه: »جناب 

آقای صفار، میشه بفرمایید ... «.
ما دیده ایم که در شــرایط عادی حتــی، برخی افراد کنتــرل خود را از 
دســت می دهند و عجله را بهانه می کنند و رعایت احترام در گفتارشان 
را فراموش می کنند، ولی شهید والامقام آقای امیرعبداللهیان با آرامش 
کامل، در حالی که باید برای عزیمت معاون اول محترم و تیم همراه اعام 
نظر نهایی را ابراز میداشــت، با درک کامل از وضعیت سفیر و سفارت که 
باید در قبال کشور پذیرنده هم پاسخگو باشد، با آرامش و احترام تمام در 
کام، و مدیریت موضوع، پــس از دو دور گفتگوی کوتاه، تصمیم نهایی را 
گرفتند و تاکید کردند که بدون تغییر برنامه، سفر آقای مخبر را دنبال می 

کنیم و هماهنگی های داخلی را نیز صورت خواهیم داد.
برای یک ســفیر در چنان شرایطی چیزی ارزشــمندتر از این نیست که 
یک مقام ارشد خاصه این که وزیر امور خارجه باشد مسئولیت می پذیرد، 
تعیین تکلیف می کنــد و در آن صورت می دانی که مــی توانی آن کار را 
تمام شده و قطعی فرض کنی. مسئولیت شناسی در امری که در قبال آن 
تعهد داری، از شاخصه های امیر دیپلماسی ما بود. این هم یکی از دلایلی 
است که وقتی خبر شهادتت را بشنوند، فقط می گویند به حقش رسید. 

همنشینی با سردار شهید نیز گوارای وجودشان باد. 

 

 وزیر راه و شهرسازی:
وز با حضور مخبر    راه آهن رشت کاسپین  امر

به بهره برداری می رسد
وزیر راه و شهرســازی از افتتاح پروژه راه آهن رشت کاسپین با حضور 

سرپرست ریاست جمهوری خبر داد.
»مهرداد بذرپاش« وزیر راه و شهرســازی در حاشــیه هیات دولت در 
جمع خبرنگاران گفت: پروژه راه آهن رشــت کاســپین پنجشنبه ۳۱ 
خردادماه ۱۴۰۳ با حضور محمد مخبر سرپرست ریاست جمهوری به 
بهره برداری می رســد و دریای خزر به خلیج فارس متصل می شود که 
اتفاق بی ســابقه در تاریخ کشور اســت و در نقش کریدوری جمهوری 
اسامی کمک کننده اســت.وی در ادامه گفت: رشــد تولید مسکن و 
ســاختمان در ۱۴۰۲ مثبت ۷.۱ شــد و این عددی کم سابقه در تاریخ 
کشور اســت. این در حالی اســت که در ابتدای دولت رشد منفی ۱۳ 
درصد را شاهد بودیم این مقایسه نشان می دهد در دولت شهید رئیسی 

چه اقداماتی در این زمینه انجام شده است.
بذرپــاش با بیان اینکــه در ۳ ماهه امســال ۵۵ درصد رشــد ترانزیت 
داشتیم، خاطر نشان کرد: در سال ۱۴۰۲ نسبت به ۱۴۰۱ نیز رشد ۵۸ 
درصدی داشتیم. رشد ترانزیت جاده ای در سه ماهه امسال ۶9 درصد 
رشــد داشــت. جان باختگان ســوانح جاده ای که باید حداکثر تاش 
برای کاهش آن داشته باشــیم در فروردین و اردیبهشت با کاهش ۱۰ 
درصدی سوانح فوتی روبرو شد طبق برنامه باید این شاخص سالی ۱۰ 

درصد کاهش یابد این موضوع آروزی سالهای سال است.
وزیر راه و شهرســازی در پاســخ به ادعاهای خاف واقع در مناظرات 
انتخاباتی، بیان کرد: عدد نهضت ملی مســکن از ۲ میلیون و ۶۵۳ هزار 
عبور کرده و ۵۶۰ هزار واحد تحویل مردم شده است. از آبان سال ۱۴۰۰ 
تاکنون ۲ میلیون و ۵۶۳ هزار واحد آغاز ســاخت داشــتیم که عدد کم 
سابقه ای در بخش مسکن ســازی کشور اســت و امیدواریم در دولت 

بعدی با این شتاب ادامه یابد. 
وی اظهار کرد:در حوزه مســکن روســتایی از ۵۵۰ هزار مســکنی که 
ساخت آن اغاز شده ۳۰۰ هزار واحد تحویل شــده و این روند ادامه می 

باید و امیدواریم تا آخر سال به ۸۰۰ هزار واحد برسد.
بذرپاش با اشــاره به حکم دیوان عدالت اداری در خصوص آزاد سازی 
نرخ بلیت گفت: صدور پروانه بافت فرسوده از ۲9۰ هزار عدد عبور کرد 
دیوان عدالت اداری برای آزادســازی نرخ بلیت پروازهای داخلی حکم 
داده؛ ما اعتراض کردیم این حکم وارد نیست دستور توقف این حکم لغو 
شــده بنابراین با این حکم دیوان، نظام عرضه و تقاضا نرخ را تعیین می 
کند، نامه دادیم تا در سران قوا مطرح شود مصالح کشور اقتصا نمی کند 
در بازاری که محدودیت عرضه داریم وارد نیســت وقتی ناترازی جدی 
در عرضه و تقاضا در بخش هوایی داریم و هنوز نــاوگان تا میزان تقاضا 
فاصله دارد موافق نرخ گذاری در بلیت هســتیم معتقدیم شورای عالی 

هواپیمایی می تواند نرخ گذاری کند البته به قانون تمکین می کنیم.

یادداشت

تریبون

سرپرست ریاســت جمهوری بر جلوگیری از ایجاد 
هر گونه تعلل و خلل در مســیر خدمت رسانی تاکید 

کرد.
 محمد مخبر در جلســه هیئت دولت، ضمن تســلیت 
جانباختن تعدادی از هموطنان مان در زلزله کاشــمر، 
ریزش معدن در شازند و آتش ســوزی در بیمارستان 
رشــت و ابراز همدردی با خانواده های آنان، از تشکیل 
تیم بازرســی برای بررســی ابعاد و میزان خســارات 
حوادث اخیر خبر داد و بر ضرورت آســیب شناســی 
و اتخــاذ رویکردهای پیشــگیرانه از حوادث مشــابه 

احتمالی تاکید کرد.
سرپرست ریاســت جمهوری در ادامه تاش برای رفع 

مشــکات مردم را تکلیفی قانونی و شرعی 
برای همه مدیــران دســتگاه های اداری و 
اجرایی کشــور و همچنین انتظــار به حق 
رهبری دانست و از مســئولان دستگاه های 
مختلف خواســت ضمن تبیین دستاوردها 
و اقدامــات صــورت گرفتــه در بخش های 
مربوط به خــود در این ایام، اجــازه ندهند 

به هیچ عنــوان کوچک ترین تعلل و خللی در مســیر 
خدمت رسانی به مردم ایجاد شود.

مخبر همچنین ضمن گرامیداشــت یاد رئیس جمهور 
شــهید و همراهانش تصریح کرد: برگزاری باشــکوه 
مراسم اربعین شــهدای خدمت در حقیقت تجلیل از 

تاش ها، خدمــات و زحمات شــبانه روزی 
رئیس جمهور شهید به عنوان مدیر انقابی 
و تراز نظام مقدس جمهوری اســامی ایران 
اســت.پیش از ســخنان مخبر، رئیس کل 
بانک مرکزی ضمن ارائه گزارشــی از رشــد 
اقتصادی کشــور در دولت مردمی سیزدهم 
گفــت : در ســال ۱۴۰۲ نرخ رشــد تولید 
ناخالص ملــی به قیمت پایــه ۴.۵ درصــد، به قیمت 
بازار ۵ درصد و بدون نفت ۳.۶ درصد بوده اســت که در 
مقایسه با ســال قبل نیز شــاهد افزایش بوده ایم و این 
مسئله نشان می دهد برخاف برخی تحلیل های منفی 
از گزارش بانک جهانی درباره رشد اقتصادی ایران، این 

رشد بدون توقف ادامه داشته است.
در ادامــه نیــز رئیس ســازمان اداری و اســتخدامی 
گزارشــی از صدور مجوزهای اســتخدامی در دولت 
مردمی ارائه کرد و افزود: در دولــت مردمی از مجموع 
۳۴۱ هزار و ۲۲۸ مجوز اســتخدامی صادر شده، ۲۳۸ 
هزار ۶۳۶ مجوز مربوط بــه آموزش و پرورش، ۸۷ هزار 
و ۸۱۲ مجوز مربوط به دانشــگاه فرهنگیان، ۲9 هزار و 
۷۲۷ مجوز مربوط به وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشــکی، ۱9 هزار و ۱۰۷ مجوز مربوط به قوه قضائیه، 
۷ هزار و 9۴۳ مجوز مربوط به نخبگان و ۸ هزار و ۸۲۲ 
مجوز نیز مربوط به اســتخدام اعضــای هیئت علمی 

دانشگاه ها بوده است.

 وزیر ارتباطات و فناوری اطاعات اعام کرد: به استناد 
آمار داشــبوردهای جهانی که به تازگی منتشر شده، 
سرعت اینترنت همراه و ثابت به ترتیب ۷۱ و ۶۵ درصد 
نســبت به شــهریور ۱۴۰۰ رشد داشــته و حدود ۲۰ 

درصد نسبت به دی ماه گذشته ارتقا یافته است.
»عیسی زارع پور« به مناســبت هزار روز خدمت دولت 
ســیزدهم گزارشــی از اقداماتی که در ایــن دولت در 
راستای افزایش سرعت و کیفیت شبکه ارتباطی کشور 

انجام شده را منتشر کرده است.

در نخستین گزارش به طرح ملی فیبرنوری 
اشــاره شــده و اکنون طرح ملی فیبرنوری 
منازل و کســب و کارها در ۶۰۰ شــهر آغاز 

شده و در ۱۵۰شهر به اتمام رسیده است.
طبق آخرین آمار نزدیک به هشــت میلیون 
خانــوار و کســب و کار تحت پوشــش قرار 
گرفته اند و سرعت اینترنت ثابت قابل ارائه به 
کاربران در این شهرها دهها برابر شده است. 

در این مدت تعداد مشــترکین فیبرنوری بــه ۲ برابر 

رسیده است.
برای اجرایی شــدن طرح ملی فیبرنوری، 
اقداماتــی مانند تامین منابــع مالی،   الزام 
قانونی به دستگاه ها برای همکاری، صدور 
مجوز برای ۱۰ اپراتور، تاسیس »حساب« 
و »صندوق« توسعه فیبرنوری انجام شده 
اســت. همچنین با زیرســاخت هایی که 
شکل گرفته است، همه چیز برای اتصال حداکثری 

فراهم است.

زارع پور در گزارشی که در شبکه اجتماعی ایرانی خود 
منتشــر کرده، به افزایش تعداد ســایت های اینترنت 

نسل چهار و پنج نیست اشاره کرده است.
بر این اســاس از ابتــدای دولــت ســیزدهم، تعداد 
سایت های نسل ۴ و ۴.۵ بیش از ۳۲ درصد رشد داشته 
است. تعداد ســایت های نســل پنجم قریب به ۲۰۰ 
داشته و ضریب نفوذ تلفن همراه از ۱۵۷ به ۱۷9 درصد 
و ضریــب نفوذ پهن باند ســیار از 9۷ بــه ۱۲۷ درصد 

رسیده است.

دولت

ارتباطات

خریدار  وزیر کشور گفت: نزدیک ۱۷۰- 
۱۸۰ هزار نفــر امنیت انتخابــات را تامین 
می کنند عدد بالایی اســت طبیعتــاً ما به 
امنیت بسیار اهمیت می دهیم و از این جهت 
مشــکلی نخواهیم داشــت پیش بینی ها 

توسط دستگاه ها به خوبی انجام شده است.
 احمد وحیدی در حاشــیه جلســه هیات 
دولت و در جمع خبرنــگاران درباره تامین 
امنیــت حوزه هــای انتخابیــه گفــت: در 
انتخابات ریاســت جمهوری انشالله امنیت 
بسیار خوبی خواهیم داشت همانطور که در 

انتخابات مجلس همین اتفاق افتاد.
وی افزود: دو عنصر برای ما بسیار مهم است 
یکی امنیت و دیگری سامت؛ درباره امنیت 
همه پیش بینی های لازم انجام گرفته است 
و با محوریت فراجا و با کمک بسیج این کار 

صورت خواهد گرفت.
وزیر کشــور بیان کرد: نزدیک ۱۷۰- ۱۸۰ 
هزار نفر امنیت انتخابات را تامین می کنند 
عدد بالایی است طبیعتاً ما به امنیت بسیار 

اهمیــت می دهیم و از این جهت مشــکلی 
نخواهیم داشــت پیــش بینی ها توســط 

دستگاه ها به خوبی انجام شده است.
وی درباره ســامت انتخابات گفت: ما روی 
بحث ســامت بسیار حســاس هستیم در 
دوره قبل در مجلس نصاب بســیار خوبی از 
سامت در انتخابات ارائه شد. البته شنیده 
شده که برخی حرف هایی بیان می کنند که 
باید دقت کنند و گمانه زنی های غیرصحیح 

انجام ندهند. 
وزیر کشــور ادامه داد: فضای بسیار خوبی 
که اکنون در انتخابات حاکم اســت را نباید 
ولو چند نفر اظهاراتی انجام دهند که انسان 
نســبت به برخی از نیات قدری مشــکوک 
 شود که بیان این حرف ها به چه دلیل و چرا 

بیان می شود.
وحیدی بیان کرد: همه داوطلبان می توانند 
در شــعب اخذ رای و در هیات های مختلف 
اجرایــی نماینــده داشــته باشــند و این 
نماینده ها می توانند هم ســر صندوق رای و 

هم موقع شــمارش آرا از داوطلبین حضور 
داشته باشــند ضمن اینکه دستگاه نظارت، 

بازرسی و خود هیات ها هم حضور دارند.
 وی با بیان اینکه در مورد ســامت انتخاب 
هیچ گونه نگرانــی نداریم، اظهــار کرد: از 
مجریان و ناظران خواســته شــده و به آنها 
گفته شــده به هیچ عنوان نباید سوگیری 
داشته باشــند و از هیچ نامزدی طرفداری 
نکنند و امانتی که را دارنــد صادقانه انجام 
دهند این کار تا الان به خوبــی جلو رفته و 

جلو خواهد رفت.
وزیر کشور درباره استدلال شورای نگهبان 
درباره عدم برگزاری انتخابات الکترونیکی 
در انتخابات ریاست جمهوری گفت: قانون 
مجوز داده و از ما خواســته که با هماهنگی 

شورای نگهبان انتخابات را برگزار کنیم.
وحیدی خاطرنشــان کرد: شورای نگهبان 
برای این کار دلایلی داشــتند. بــا توجه به 
اینکه در انتخابات مجلس تعــداد زیاد بود 
اما در انتخابات ریاست جمهوری تعداد کم 

است و شــلوغی که در مجلس وجود داشت 
در انتخابات ریاســت جمهوری نیســت، 
ترجیح دادند کــه انتخابــات الکترونیک 

برگزار نشود. 

می توانســتیم  مــا  البتــه  گفــت:  وی 
زیرساخت ها را برای تعدادی از کانشهرها 
فراهــم کنیم ولی ایــن امکان بــرای همه 

شهرها وجود نداشت.

ح شد؛تاکید مخبر بر جلوگیری از ایجاد هر گونه تعلل در مسیر خدمت رسانی در جلسه هیات دولت مطر

وزیر ارتباطات اعلام کرد؛ رشد ۷۱ درصدی سرعت اینترنت همراه در دولت سیزدهم

خریــدار  فرمانــده کل ســپاه گفــت:  
توانســته ایم اقتدار با شــکوه یک ملت را بر 
یک جهان دشــمن آرایــش یافته، تحمیل 

کنیم.
  ســردار سرلشکر حسین ســامی فرمانده 
کل سپاه در مراســم روز ملی بسیج اساتید 
طی سخنانی اظهار داشت: اساتید پرورش 
دهنــدگان روح جوانان ما بــرای بر عهده 
گرفتن رســالت های بزرگ برای ســاختن 
بنایی عظیم از یک تمــدن جدید در جهان 

به نام اسام هستند.
وی افــزود: هویــت هر جامعــه ای به قوت 
جوانان و اندیشــمندان آن بســتگی دارد. 
جوامعی رشــد یافته و اهل کمال هســتند 
که جوانــان آن حامل فضیلت هــا و دل ها 
مســتحکم و ایمان هــای قــوی و صاحب 
اندیشــه و خاقیت و دانش باشــند و این 
مســئولیت ســنگینی اســت که بر عهده 
اســاتید معظــم مــا در مجموعه هــای 

دانشگاهی کشور گذاشته شده است.
ســردار ســامی ادامه داد: ما بــدون قرار 
گرفتن در ترازهــای رفیع دانــش و بدون 
پــرورش یافتگــی در فضــای روح و معنا 
نمی توانیم یک کشــور با عظمت و متقل و 
الگویی مجســم برای جهان بشریت باشیم. 
رسالت و فلسفه اصلی انقاب ما تغییر شعائر 
جهانی اســت. تغییر نظام معنوی جهان بر 
اساس ارزش ها و فضائل الهی است.فرمانده 
کل سپاه عنوان کرد: ما می خواهیم مفاهیم 
بزرگی مانند کرامت اخاقی و انسانی بخش 
مهم هویت کشــور، نظام و ملت ما باشد. ما 
می خواهیــم پرچمدار آزادســازی جهان 
مستضعفان از اســارت و بردگی برده داران 
مدرن باشــیم. ما می خواهیم نقطه مرکزی 
جوشــش الهام و آگاهی برای انسانها عالم 

باشیم. 
وی با بیان اینکه ما معتقد به کرامت انســان 
هســتیم گفت: کرامــت هیچ ملتــی را در 
معرض آســیب قــرار نمی دهیــم. انقاب 
ما برای ترویــج همین مفاهیــم و تغییر در 
همین معانی آغاز شــد. انقابی که توانست 

در جغرافیای سیاسی عالم و در آرایش نظم 
یافته و صلــب حاکم بــر دوران وقوع خود 
تاثیر شــگفت انگیزی بجای بگذارد و مبدا 

تحولات عظیم در عالم شود.
ســردار ســامی ادامــه داد: قدرت های 
شــیطانی فکر کردند به این ترتیب فضای 
تنفــس قدرتها به مرور تنگ خواهد شــد و 
اضاع جدیدی به هندســه قدرت جهانی 
افزوده خواهد شــد و بشــریت در آســتانه 
یک قیام جهانی برای بدســت آوردن مجد 
و عظمت خود قــرار خواهد گرفــت. ما به 
مرور با تســاعد حوزه های درگیری مواجه 
شــده ایم و جهان قدرتمند با تمام استعداد 
و ظرفیت خود به جنگ بــا این انقاب آمد 
و در هر مقطعی از یکــی از راهبردهای خود 
اســتفاده کرد. دفاع مقدس نمونه ای از یک 
واکنش نظــام یافته بر منطــق یک راهبرد 
خطرناک بود که می خواست ما را در همان 
ابتدای تولد با بحرانهــای چالش انگیز ما را 
به بی تعادلی بازگشــت ناپذیر سوق دهد و 
کنترل ملت ایران را در مهــار خود بگیرد و 

حفره ایجاد شــده در نظم آن روز جهان را 
ترمیم کند.

فرمانــده کل ســپاه گفت: بعــد از آن همه 
راهبردهای آزموده شــده دشمن به صحنه 
آمدند و مــا در همه مقاطع ایــن چهار دهه 
با همه این سیاســت ها مســتقیما درگیر 
بوده ایم. امــا امروز به نقطه ای رســیده ایم 
که بــه عنوان نقطــه مرکــزی تاقی همه 
سیاســت ها و راهبردهای قدرت دشــمن 
قرار گرفته ایم. دشــمن تمام ارکان نظام و 
انقاب را همزمان مورد هدف قرار داده است 
و همه بردارهای تهدید در یک نقطه همگرا 
شــده اند. این هم افزایی و فشار حداکثری 
دشــمن ما را در موقعیتی اســتثنایی قرار 
داده است و شــما در قلب این شرایط خطیر 
زندگی می  ننــد و این یــک مواجهه همه 

جانبه جدیدی است.
ســردار ســامی ادامه داد: بــه فضل الهی 
ظرفیت هــای انقاب شــکوهمند ما تحت 
هدایت هــای ژرف اندیشــانه و مبتنــی بر 
حکمــت و آموزه های وحیانی که توســط 

رهبر انقاب صورت می گیــرد و با تکیه بر 
ملتی که ظرفیت مواجه شدن با این فشارها 
را آزموده است، توانسته ایم تمام این جهات 
مختلف فشــار را مســتهلک و میــرا کنیم 
و اقتدار با شــکوه یک ملت را بر یک جهان 

دشمن آرایش یافته تحمیل کنیم.
سردار ســامی تصریح کرد:  اگر می بینید 
در اوج مقابله، امنیــت دارید یعنی صاحب 
قدرت هســتید. دکترین دشــمن مبتنی 
بــر نیــرو و ضربه قاطــع در نقطــه قطعی 
است. دشمن ما از کشــتن کودکان بیگناه 
ابایی نــدارد. دشــمن ما اگر بفهمد شــما 
می توانیــد از فضای تحریــم او عبور کنید 
شــما  را محاصره می کند و اگر می بینید در 
این کشور تحریم بی اثر شــده است به این 
دلیل است که شــما صاحب قدرت هستید. 
کشــتی های ما را گرفتند کشتی هایشان را 
گرفتیم. می خواســتند کشتی های نفت ما 
که در مسیر ونزوئا بودند را بگیرند به محض 
اجرای رزمایــش در مقابل چشمانشــان 
منصرف شدند. بخشــی از کشتی های ما در 

دریا را زدند وقتی کشتی هایشــان زده شد 
فهمیدند با این کشور نمی توان درگیر شد.

وی عنوان کرد: اینکه شما امروز صادرات و 
وارداتتان با امنیــت کامل صورت می گیرد 
به دلیل قدرت شما اســت و در این موضوع 
فرقی بین ترامپ و بایدن نیست. ما در زمان 
ترامپ به عین الاسد حمله و گلوبال هاوک را 
زدیم. متوجه شــدند اگر بخواهند در مقابل 
ایران بایســتند ایران با تاثیری که بر اقتصاد 
جهانی دارد می تواند جهــان را تحت تاثیر 
حرکات خود قرار دهد. امکان و فضایی برای 
بیان برخی اقدامات ما نیست  ولی دشمن از 

آنها آگاه است.
فرمانده کل سپاه گفت: رهبر انقاب در قلب 
همه این مخاطرت سنگین ایستاد و کشو را 
به پیش می برد. تصویری که امروز از کشور 
ما وجود دارد تصویر یک کشور تحریم شده 
نیســت و همه اجزا و ارکان یک نظام بدون 
تاثیر پذیری از  سیاســت بیگانگان بر اقتدار 
آن افزوده می شود.  شرکت های خارجی از 
ایران قهر کردند و رفتند اما امروز آیا صنعت 
نفت ما به آنها وابســته اســت؟ چه کسانی 
ستاره های خلیج فارس را ساختند و فازهای 
پــارس جنوبی را به ســتارگانی روی زمین 
بدل کردند. مــا به عنوان ســپاه در قرارگاه 
ســازندگی مان ۳۶۰ طرح ملی را در دست 
اجرا داریم و ۱۰۰ طرح در نوبت افتتاح قرار 
دارند. من به رئیس جمهور شهید گفتم شما 
می توانیــد ۱۳۰ هفته متوالــی طرح های 

عظیم ملی را رونمایی کنید.
سردار سامی عنوان کرد: در کرونا مشاهده 
کردیــد آمریــکا در فرودگاه ها از فرانســه 
ماســک می دزدید اما ما بهتر از کشورهای 
پیشــرفته جهان کرونا را مدیریت کردیم. 
می خواســتند پنجره های دیپلماســی را 
روی ما ببندند اما نتوانســتند و کســانیکه 
پرچمدار انزوای ما بودند به میدان تعامل با 
ما آمدند. در جهانی کــه فقط قدرت مفهوم 
دارد وقتی اعتبار قدرت شــما به رســمیت 
شناخته می شود دشــمن اراده قدرت شما 

را به سمیت می شناسد.



دیدگاه نامزدهای ریاست جمهوری در مورد تولید

 ریشه مشکل کجاست؟
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مدیرکل حقوقی و امور مجلس سازمان ملی استاندارد:

و متوقف شد تولید ۵ خودر
مدیرکل حقوقی و امور مجلس ســازمان ملی اســتاندارد ایران گفت: 
شناسایی محصولات غیراســتاندارد با یک بازتعریف جدید و افزایش 
نظارت ها ســبب توقف تولیــد پنج خــودرو در شــرکت های بزرگ 
خودروساز شود.»مهدی شــعبانی« در نشست با مدیرکل دادگستری 
استان بوشهر اظهار کرد: آخرین نمونه خودرو پژو پارس است که تولید 

آن توقف و تعطیلی خط تولید این خودرو به امضا رسید.
وی افزود: تاکنون در رســیدگی های مربوط به حوزه استاندارد چالش 
هایی بویژه در نبود بازدارندگی برای آراء صادره وجود داشــته که برای 

افزایش این بازدارندگی برنامه ریزی ویژه انجام شده است.
 مدیرکل حقوقی و امور مجلس سازمان ملی اســتاندارد ایران تصریح 
کرد: در نبود بازدارندگی مناســب، نمونه آن جریمــه ۲ میلیارد ریالی 
برای شرکتی خودروســاز اســت که این رای بدون تردید کمیسیون 
مربوطه را به سخره می گیرد.وی بیان کرد: همچنین دستورالعمل های 
متعددی باید از ســال 9۷ به بعد نوشــته می شــد که با توجه به انجام 
نشــدن این موضوع ظــرف ۶ ماه اخیر نســبت به تهیــه و تدوین این 
دســتورالعمل ها اقدام شــده است.شــعبانی ادامه داد: مجازات های 
دستورالعمل ها بازدارنده تر و افزایش داده شده تا ساماندهی موردنیاز 
در این حوزه انجام گیرد.مدیرکل حقوقی و امور مجلس ســازمان ملی 
استاندارد ایران یادآور شــد: سازمان ملی اســتاندارد با این نگاه و فضا 
به عنوان مدعی العموم کیفیت اهتمــام و تاش جدی برای بهبود امور 
بکار گرفته است.شعبانی بیان کرد: در خصوص موضوع های تخصصی 
و فنی حوزه استاندارد باید کمیســیون های بیشتری برگزار شود تا آراء 

صادره در این حوزه از دقت و ظرافت لازم برخوردار شود.
مدیرکل دادگستری استان بوشــهر نیز گفت: پرونده های استاندارد به 
دلیا این که با جان مردم ســر و کار دارد از حساسیت ویژه ای برخوردار 
اســت.»مهدی مهرانگیز« افــزود: با توجــه به اهمیت حــوزه کاری 
اســتاندارد می طلبد با حضور اســتادانی مجــرب آموزش های لازم و 

تخصصی موردنیاز قضات به آنان داده شود.
وی ادامه داد: دستگاه قضایی استان بوشهر به سهم خود آماده هر گونه 
تعامل و همکاری با سازمان ملی اســتاندارد است و در این زمینه از هیچ 
تاشی دریغ نمی کند.مدیرکل اســتاندارد استان بوشهر نیز گفت: این 
اداره کل اکنون چهار پرونده قضایی را در دســت بررســی دارد که به 
کمیسیون ماده ۴۲ منتقل شده و بزودی با برگزاری نشست کمیسیون 
مورد رسیدگی قرار می گیرد.محسن مشتاقی افزود: امید است به کمک 
مجموعه دادگستری استان اجرای قانون تقویت و توسعه استاندارد در 

استان با کیفیت و سرعت بیشتری دنبال شود.
وی اظهار کرد: برای اینکــه اداره کل اموال تملیکی بتواند با ســرعت 
بیشــتری کالاها را در اختیار حوزه سازندگی کشــور قرار دهد صدور 
تاییدیه استاندارد بویژه برای خودروهای سنگین در اولویت قرار گرفته 
است.مشتاقی گفت: در این زمینه برای رســیدن به وضعیت مطلوب، 
ســرعت دهی به فرایندهای حوزه اســتاندارد مورد توجه جدی قرار 

گرفته است.

۶ میلیون مستاجر در کشور چشم انتظار 
تابستانی آرام هستند

سقف اجاره مســکن برای تهران ۲۶ درصد تعیین شده و از سویی با راه 
اندازی ســامانه خودنویس به نظر می رسد که امسال بازار اجاره مسکن 

آرامی را پیش رو داشته باشیم.
 آمارها حاکی از آن است که  همزمان با نزدیک شدن به فصل  بازار اجاره 
مسکن  میزان جابه جایی ها در این بازار رو به افزایش است و همین امر 

خود باعث شده که فصل اجازه از همان روزهای ابتدایی داغ شود.

از ماه گذشته که قانون ساماندهی بازار زمین و مسکن به تصویب رسید 
و به دولت اباغ شــد برنامه ریزی برای بهبود وضعیت بازار اجاره مسکن 
در دســتور کار دولت قرار گرفت و این اقدام از طریق تعیین سقف اجاره 
مســکن و نظارت بر مشــاوران اماک غیر مجاز ســعی در کنترل بازار 
اجاره مسکن دارد.در اردیبهشت سال گذشــته با شروع فصل اجاره بها، 
گشت های نظارت بر عملکرد بنگاه های مشــاور اماک تشکیل و اولین 
اقدام این گشت از شــهر پردیس آغاز شد و در سایر شــهرها و بیشتر در 
مراکز اســتان تداوم یافت. در بخش اجاره مسکن اســتان تهران سقف 
اجاره مسکن ۲۶درصد تعیین شده اســت که در همین راستا بیگی نژاد 
نایب رئیس اول اتحادیه مشاوران اماک تهران در گفت وگو با خبرنگار 
باشگاه خبرنگاران گفت: مقرر شــد تا میزان افزایش اجاره بهای مسکن 
در سال ۱۴۰۳ برای شهر تهران ۲۶ درصد و برای شهرهای استان تهران 
نیز ۲۴ درصد نسبت به سال گذشته افزایش داشته باشد. شورای مسکن 
اســتا ن ها با رعایت تمامی جوانب به خصوص تورم به این نتیجه رسید 
که تعیین سقف اجاره در اســتان تهران برابر با نرخ تورم باشد.بیگی نژاد 
با تاکید بر اینکه طبق آخرین آمارهای اعام شــده  نرخ تورم در کشــور 
حدود ۴۰ درصد بوده و طبق قانون ســاماندهی بازار زمین و مســکن  
سقف اجاره بها ۵۰ درصد نرخ تورم اســت گفت:  طبق جمع بندی های 
صورت گرفته در شورای مسکن استان سقف اجاره بها برای شهر تهران  
۲۶ درصد تعیین شده اســت.وی افزود: اجاره بها تابعی از قیمت مسکن 
است و این موضوع بر کسی پوشیده نیست. اما نکته ای که بارها و بارها از 
سوی ما به آن اشاره شده است این است که در بازار اجاره مسکن کنترل 
و نظارت بر بازار و جلوگیری از فعالیت مشــاوران اماک متخلف و غیر 

مجاز می تواند زمینه را برای کنترل بازار اجاره مسکن فراهم کند. 

بازار

سرپرســت ســازمان صنایع کوچک و شــهرک های 
صنعتــی ایــران از معافیت هزینــه نقــل و انتقال در 
واحد های صنعتی به دلیل ایجاد بهره وری بالا خبر داد.

فرشــاد مقیمی سرپرســت ســازمان صنایع کوچک 
و شــهرک های صنعتی ایران  و معاون وزیر صمت در 
برنامه رادیو اقتصاد گفت: باتوجه به نامگذاری شــعار 

سال از ســوی رهبر انقاب طبیعتا ما باید ظرفیت  لازم 
به منظور مشــارکت مردم در بخش صنعتی کشور را 
مهیا کنیم، متاســفانه مــا در برخی از شــهرک های 

صنعتی با فقدان زیرساخت ها مواجه هستیم.
او ادامه داد: یکی از زیر ســاخت های ما در شهرک های 
صنعتــی ایجاد کارگاه های صنعتی اســت سیاســت 

ایجاد کارگاه های صنعتی در دســتور کار اســت. اگر 
ســرمایه گذاری بخواهد با تفکیک کارگاه ها اقدامی را 
انجام دهد تامین مالی برای تســریع زیرساخت ها ارائه 
داده می شــود که هزینه ها به میزان ۸۰ درصد کاهش 
پیدا می کند.مقیمی بیان کرد: در حال حاضر ۸۰ هزار 
واحد صنعتی در کشــور داریم. با مجوز وزارت صنعت 

۳میلیون و ۲۰۰هزار صنف داریم که ۶۰۰ هزار تولیدی 
و توزیعی هســتند  و کار تخصصی فروش و بازاریابی را 
انجام می دهند لذا فرایندی مهیا شــده اســت تا کنار 
واحد های صنعتــی از محیط های تولیــدی حمایت 
شــود تا جامعه صنعتی مســائل مربوط به بازاریابی و 

فروششان حل شود.

صنعت

سمیه رســولی  طی یک هفتــه گذشته، 
۶ نامزد ریاســت جمهــوری از تریبون های 
مختلفی نسبت به ارایه نظرات خود پیرامون 
مســایل مربوط به تولید و عمده چالش های 

این بخش پرداختند.
طی یک هفته گذشــته نامزدهای ریاســت 
جمهــوری دوره چهاردهــم از تریبون های 
مختلفی نســبت، نظرات خود را در خصوص 
موضوعــات گوناگــون عنــوان کرده اند؛ در 
مطلب پیش رو به گزیده ای از نظرات نامزدها 

در مورد بخش تولید پرداخته ایم.

جلیلی: مشکلات صنعتی ریشه قدیمی 
دارد

ســعید جلیلی نامــزد ریاســت جمهوری از 
تریبون هــای مختلفــی اعــم از برنامه های 
تلویزیونی و حضور بین صنعتگران و شرکت ها 
نظرات خود را در مورد وضعیــت تولید ارائه 
کرده اســت؛ به عنوان نمونه او بــا حضور در 
کارخانه هپکو به عملکرد برخی دستگاه های 
دولتــی در واردات از خارج به جــای خرید از 
داخل اشاره کرده و گفته که »در هپکو مطرح 
شــد که این کارخانه بیشتر از ۱۰۰۰ دستگاه 
ماشین آلات تولیدی دارد و دولت باید کمک 
کند تا این روند متوقف نشود تا در همین اراک 
تولید انجام شــود و نیازی به واردات نباشــد. 
هپکویــی که زمانــی ۱۸۰۰ ماشــین آلات 
راهســازی تولید می کرد، نزدیــک به صفر 
تولید داشت و یا همین جا که سالانه ۴۴ هزار 
تن در ســال تولید می کــرده ماهانه ۷۰ تن و 

تقریباً سالانه ۸۰۰ تن تولید داشت.«
جلیلی همچنین با اشــاره به دهه 9۰ اظهار 
کرده است که »واقعاً آنچه درباره برجام دنبال 
می کردند و تقریباً هیچ، دستاورد دهه نود در 
کارخانه ها و اقتصاد هم شــبیه برجام تقریباً 

هیچ بود.«
او تاکید دارد که »توســعه اقتصاد دریا محور 
از اولویت های دولت من اســت که البته جزو 
سیاســت های اباغی مقام معظم رهبری در 
همین سال گذشته است. امروز دریا یک منبع 
برای تولید و نقش آفرینی در تحولات جدید 
بین المللی اســت. خیلی از مسائل اقتصادی 
کشــور را می توان زیــر چتر اقتصــادی دریا 
محور سامان داد. اگر صحبت از جهش تولید 
می کنیم یکی از بحث های بسیار مهم فرجام 

تولید است. فرجام تولید صادرات است.«
جلیلی همچنین با بیان اینکــه با بیان اینکه 
برخی مشکات صنعتی ریشــه قدیمی دارد 
که لازم اســت به صورت ویژه در آن کار شود، 
تصریــح می کند که »۶۴ شــورای اقتصادی 
وجود دارد که تصمیــم اقتصادی می گیرند و 
با هم ارتباط هم ندارنــد و این قطعاً به اقتصاد 
کشور آسیب می زند. ما یک حرکت منسجم 
به هم پیوســته لازم داریم اگر می خواهیم آن 

حرکتمان شکل بگیرد. باید هم افزا باشند.«
او هدایت نقدینگی را نیــز دیگر اولویت خود 
عنوان کرده و می گوید »امــروز منابع زیادی 
در اختیار مردم ما است و می توان آن را هدایت 
کنیم تا کشــور جهش یابد به جای آنکه مردم 
یک روز با ســمت بازار ارز بروند و یک روز به 
ســمت بازار طا بروند و با انضباط مالی باید 
منابع را هدفمند هدایت کرد و اشــتغال برای 
فرزندان این ســرزمین ایجاد کرد.« جلیلی 
تاکید دارد که »هر ســفارت ایــران باید یک 
سکوی صادرات شود و باید هر فعال اقتصادی 
را به سفیر اقتصادی تبدیل کرد؛ اصل قدرت 

ما قدرت نرم است و این در اولویت است.«
این نامزد انتخابات ریاست جمهوری انضباط 
مالی را نیز در رشــد تولید بسیار مؤثر می داند 
و معتقد اســت که »اگر ایــن انضباط وجود 
نداشــته باشــد اولین ضربه را تولید کننده 
می خورد؛ اگر شــما می گوئید که می خواهم 
اقتصاد دولت فعــال باشــد، راه آن فعالیت و 

پیشرفت ریال و کاهش تولید پول است.«
جلیلــی البته اصاح نظــام بانکــی را نیز در 
راســتای بهبود شــرایط تولید الزامی عنوان 
کــرده و می گویــد »بانک ها نیز تســهیات 
را اول به نهادهــای همکار خود و ســپس به 
مشــتری های تراز اول اختصاص می دهند و 
وقتی کار به تولید کننده می رســد از نداشتن 
بودجه دم می زننــد؛ دولت بنــده به صورت 
جدی به اصــاح قانون نظــام بانکی خواهد 
پرداخت؛ ایــن اصاح، ضامن رشــد تولید و 

اقتصاد کشور است.«

پورمحمدی: تورم، کسری بودجه، 
سیاست های دستوری و تحریم عمده 

چالش های تولید است
نامــزد  دیگــر  پورمحمــدی  مصطفــی 
چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری 
ضمن اشــاره به ضرورت رفع موانــع تولید، 
تاکید دارد که »باید رفع موانع از ســر بنگاه ها 

اقتصادی و تولیدی داشــته باشــیم اگر این 
موارد را برنداریم نباید انتظار داشــته باشیم 
بتوانند به تولید و اقتصاد کمک کنند. درباره 
رشد اقتصادی هشــت درصد، رشد اقتصادی 
ایران در پنجاه سال گذشــته ۴ درصد بوده و 
در دهه گذشــته ۲ درصد بوده و در سه سال 
گذشته گشــایش ایجاد شــده همین بوده 
حــالا می خواهیم به رشــد ۸ برســد. ما باید 
حداقل ســالانه ۲۰۰ میلیارد دلار به بودجه 
کشور اضافه شود. ما اگر سیاســت ها را اجرا 
کنیم می توانیم نیمی از ایــن مبلغ را از منابع 
خارجــی تأمین کنیــم. امــا در دولت های 
خارجی بعد از جنگ جهانی سرمایه خارجی 
ایجاد کردند و توانســتند بودجــه را تأمین 

کنند.«
او به حل مشکات خارجی به عنوان راهکاری 
برای رفع موانع تولید تاکید می کند و می گوید 
»یکی از مشــکات ما روابط خارجی اســت 
و تحریم هــا یکی از مشــکات ما اســت که 
نمی شــود برنامه را اجرا کنیم. جذب سرمایه 
۱۰ میلیــارد یورویی در برنامــه هفتم پیش 
بینی شــده اما چه طور قرار است انجام شود. 

برنامه برای بیان اهداف و آرزوها نیست.«
پورمحمدی نیــز هدایت نقدینگــی را مهم 
ارزیابی می کند اما معتقد است که باید اعتماد 
مردم برای جــذب نقدینگی جلب شــود؛ او 
می گوید »مردم به ما اعتماد ندارند و سرمایه 
مردم در بورس از بین رفته اســت و پول های 
خود را به دلار و طــا تبدیل می کنند و حاضر 

نیستند به تولید هدایت کنند.«
او تورم و کســری بودجــه را موانعی بر ســر 
تولید می داند و تاکیــد دارد »ثبات مالی رمز 
موفقیت اقتصادی است و اولین نکته در ثبات 
اقتصادی، کنترل تورم اســت و تورم ۵۰ ساله 
حدود ۲۰ درصد اســت اما تورم ۶ سال اخیر 
بالای ۴۰ درصد بوده اســت؛ مگر می شود با 
این تــورم، ثبــات اقتصادی ایجــاد کنیم؟! 
ناترازی بودجه و کســری بودجه ۶۰۰ تا ۷۰۰ 
همت اســت و ناچاریم به نقدینگی و تورم تن 
بدهیم. مگر می توانیم از ناترازی بانک ها عبور 
کنیم؟ بخش بزرگی از نقدینگی قفل شــده 
است که یا به خاطر سیاســت های تکلیفی یا 

بنگاه داری یا مسائل دیگر است.«
پورمحمدی سیاست های بانک مرکزی را نیز 
نادرست می داند و می گوید »ما ابزار و عوامل 
تشکیل دهنده اقتدار را فراهم نکردیم. بانک 
مرکزی برای اینکه قیمــت ارز بالا نرود تمام 
تســهیات را کنترل می کند و تمــام وام ها 
کنترل شده است و تمام قول ها به کارآفرینان 
و بنگاه ها همگی متوقف شــده اســت و تمام 
تولید بــه خاطر بانــک مرکزی کــه ادعای 
استقال دارد تعطیل شده است. این مشکل 
به خاطر سیاست دستوری بانک مرکزی است 
تا قیمت ارز بالا نرود کل تسهیات سرمایه در 
گردش متوقف شده اســت و بانک برای اینکه 
جذب منابع ســرگردان و نقدینگی بهره را به 

۲9 درصد افزایش داده است.«
او با بیــان اینکه دولت باید در زیرســاخت ها 
سرمایه گذاری کند تا مردم و بخش خصوصی 
و تعاون از طریــق این زیرســاخت ها از این 
ســرمایه گذاری ها نهایت اســتفاده را ببرند، 

تاکید دارد.«

پزشکیان: نیاز به سرمایه گذاری داریم
مســعود پزشــکیان نامزد انتخابات ریاست 
جمهوری ســرمایه گذاری را اصل اساســی 
در پیشــبرد اهــداف اقتصــادی می داند و 
می گوید »اگر می خواهیم به رشــد برســیم 
باید ســرمایه گذاری انجام دهیــم زیرا بدون 
سرمایه گذاری نه اشــتغال ایجاد می شود و نه 
تولید افزایش می یابد؛ سرمایه گذاری به این 

بســتگی دارد که چه محدوده ای از بازار را در 
نظر می گیریــم. آیا فقط کشــور را می بینیم 
یــا اینکه منطقــه را نیز در نظــر می گیریم؟ 
هرچقدر دید ما وســیع تر باشد طبیعی است 

رشد افزایش بیشتری را تجربه می کند.«
به گفته او »قدم اول این اســت که مردم را در 
اقتصاد شــریک کنیم. ما نمی توانیم با قوانین 
خلق الســاعه به بازارهای منطقه دست پیدا 
کنیم. باید ثبات در برخــورد تولید کنندگان 
و نخبگان داشته باشیم. اگر این کارها را انجام 
دهیم می توانیم به رشــد ۸ درصد برسیم. اگر 
ســرمایه گذار به ما اعتماد کند، ســرمایه از 

کشور خارج نمی شود.«
پزشکیان بی ثباتی را از دیگر موانع رشد تولید 
عنوان کرده و می گوید »مــا مقرراتی را برای 
ورود و خــروج کالاها در گمــرکات مقرراتی 
وضع می کنیم امــا همچنان بــا معطلی در 
گمرکات مواجهیم، ســازمان امــور مالیاتی 
خودش کمر تولید کننده را می شکند و وزارت 
صنعت و معدن با بخشنامه های هر روزه تولید 
کننده را باتکلیف نگه می دارد و ثباتی وجود 
ندارد و آینــده ای نامعلوم پیــش روی تولید 
کنندگان است و با مشکات داخلی و مقررات 

و قوانین خلق الساعه مواجهیم.«
او با بیان اینکه کاری کــه باید در داخل انجام 
دهیم، این اســت که به تولیدکنندگان و اتاق 
بازرگانی و مشــارکت کنندگان در تولید، در 
تصمیم گیــری و فعالیت ها میــدان بدهیم 
تا دستشــان باز باشــد، تاکید دارد »حذف 
زمینه هــای ایجاد فســاد و برخورد بــا افراد 
فاسد کاماً ضروری اســت. نظام چند نرخی 
کاماً منشــأ فساد است به ســمت حذف آن 
حرکت خواهم کرد. اساســاً پدیده ای به اسم 
شبه دولتی را قبول ندارم و میدان را به بخش 
خصوصی واقعی خواهم ســپرد البته بخش 
خصوصــی هم بایــد بداند که رانتــی در کار 

نخواهد بود.«
پزشکیان البته قیمت گذاری دستوری را هم 
معضل دیگــر بخش تولید می دانــد و معتقد 
اســت که »قیمت گذاری باید به صورت آزاد 
صورت گیرد بــرای حفظ ســرمایه گذاری و 
تولید.« او همچنین ارز ترجیحی را به عنوان 
رانــت معرفی کرده و بــر این باور اســت که 
»دولت باید گروه های هدف را شناسایی کند 
تا ارز به صورت مســتقیم در اختیار کســانی 

قرار گیرد که واقعاً به آن نیاز دارند.«

قالیباف: رفع خودتحریمی ها، تأمین 
زیرساخت ها و پیش بینی پذیری 

اقتصاد ضروری است
محمدباقر قالیبــاف دیگر نامــزد انتخابات 
ریاست جمهوری ضمن اشــاره به معضاتی 
همچون هدررفت در حوزه انــرژی، ناترازی 
در بانک ها، مشــکات مربوط بــه پرداخت 
تسهیات به تولید، لزوم اصاح زنجیره تولید 
و بــازار ســرمایه، تاکید دارد که »گشــایش 
ســرمایه گذاری خارجی و ورود سرمایه های 
حبس شــده در بانک ها بــه تولیــد را دنبال 
می کنم.«قالیباف با بیان اینکه زنجیر به پای 
تولید بســته ایم می گوید »در حوزه مربوط به 
بیمه نهاد مســتقل برای حوزه دادرسی بیمه 
پیش بینی شده اســت و در حوزه مالیات هم 
دستگاه بخش دولتی تعیین تکلیف می کند؛ 
لذا تاش شده تا از این مســیر زمینه را برای 
امنیت ســرمایه گذاری ایجاد کنیم. اگر این 
موارد در تولید و زیرســاخت ها اجرایی شود 
دیگر لازم نیســت قیمت ها دستوری کنترل 
شود. مداخله دولت باید جایی باشد که قیمت 
تمام شــده را در چرخه تولید کنترل کند نه 
این که در حوزه بانکی ســود ۳۰ درصد دهد، 
اما تولید کننده حتی ۱۰ درصد سود نمی برد. 

این یعنی چرخه دچار اشکال است.«
نامزد انتخابات ریاست جمهوری البته بر این 
نکته هــم تاکید دارد که »اگر بهــره امروز در 
برخی از تصمیمات بیش از ۳۰ درصد اســت 
و با این نرخ بهره تولید شــکل نمی گیرد. رشد 
نقدینگی از جهت کیفی به سمت تولید برود 

دچار مشکل نخواهیم شد.«
او بر ضرورت رفــع خودتحریمی هــا تاکید 
می کند و معتقد است که »اگر خودتحریمی 
داخل کشــور را رفــع نکنیم، امــکان ندارد 
رفع تحریم را در خارج از کشــور حل و فصل 
کنیم.« قالیبــاف البته بر هدایــت نقدینگی 
و ســرمایه به ســمت تولید نیز تاکید دارد و 
می گوید »نقدینگی حدود ۸۲۰۰ همت است 
که به ســمت تولید نرفته که یکــی از عوامل 
ایجاد تورم اســت. یکی از اقدامات در مجلس 
یازدهم تصویب قانون جدیــد بانک مرکزی 
بود که اقتدار را بــه بانک مرکزی برگرداند. در 
قانون برای ورود سرمایه به بخش تولید توجه 
شده است. باید برای مردم در حوزه تورم سپر 

حمایتی بگذاریم.«
قالیباف با تاکید بر لزوم توجه به تولید، اعتقاد 
دارد »وقتی دولت بزرگ شده و تمرکززدایی 
نمی شــود نتیجه آن افزایــش هزینه دولت و 
تحمیل هزینه به سفره مردم است لذا باید به 
طور جدی رشد اقتصادی را پیگیری کرد که 
بهره وری ریشه همه آنها است.« او البته تاکید 
می کند که »هدف اصلــی من در چالش های 
اقتصادی این اســت کــه ابتدا تــاش کنم 

اقتصاد را پیش بینی پذیرش کنم.«
نامزد انتخابات ریاســت جمهــوری با بیان 
اینکه برنامه هفتم هم آماده شــده است ما ۶ 
برنامه داشــتیم زیر ۳۰ درصد اجرا شده است 
قانون هر چقدر هم خوب و دقیق نوشته شده 
باشــد اگر اجرایی آن تحقق پیدا نکند فایده 
ندارد، تاکید دارد »مقاومت های ســختی که 
در دســتگاه ها هســتند باید این مقاومت ها 
شکســته بشــود و تحقق پیدا کند تا امنیت 
سرمایه تأمین باشــد وگرنه مردم ریال به ارز 
و طا می کنند حبس می کنند یا بر می دارند 
و از کشــور خارج می کنند و ســرمایه خارج 
می شــود، اینها قابل اجرا نیســت مگر با یک 
کارنامــه مشــخص.«او همچنین بــا تاکید 
بر اینکــه به امنیت ســرمایه اعتقــاد داریم، 
می گوید »اگــر بنای مــا ســپر حمایتی به 
انتهای زنجیره اســت، باید بــه تولید کمک و 
به مالیات بخش تولید توجــه کنیم و ابتدای 
زنجیره را مورد توجه قرار دهیم.«او با تاکید بر 
اینکه گشایش سرمایه گذاری خارجی و ورود 
سرمایه های حبس شــده در بانک ها به تولید 
را دنبــال می کنم، معتقد اســت که »رئیس 
جمهوری آینده در طول اجرای برنامه هفتم 
باید به مردم بگویــد که چه چیزی روی زمین 
و چه در سفره مردم می آورد. او باید بگوید در 
زیرساخت ها، تولید پیشــرفت چه اتفاقی رخ 

می دهد و آثار آن در سفره مردم دیده شود.«

قاضی زاده هاشمی: دست از آزار تولید 
باید برداریم

امیرحسین قاضی زاده هاشمی نیز دیگر نامزد 
انتخابات ریاســت جمهوری با اشاره به اینکه 
اول از داخل باید شــروع کنیــم، تاکید دارد 
»اقتصاد را باید پیشــبینی پذیر کنیم، بخش 
خصوصی را باید شریک راهبردی خود کنیم. 
دســت از آزار مردم در بخش های اقتصادی 
مثل بحث مالیات و گمــرک برداریم که البته 
در دولت آقای رئیســی برای ساماندهی اینها 
اقدامات خوبی شروع شد. برای جلب سرمایه 
گذاری باید بســته مشــترک ایجــاد کنیم، 
شــهرک صنعتی ایجاد کنیم، سیاست های 

ارزی باید به نفع تولید باشد.«

او همچنین با بیان اینکه »متأســفانه به علت 
تورم و مشکات دیگر، امکان استفاده از منابع 
بخش خصوصی در بخش های زیر ســاختی 
کشور وجود نداشــته است و به اســتفاده از 
کالاهای ترکــی و چینی برای رشــد منابع 
داخل، اولویت داده شده است« در عین حال 
معتقد اســت که »ســرمایه گذاری خارجی 
نیز در کشور با مشــکات زیادی همراه بوده 
اســت و دولت ها در کسب ســرمایه گذاری 
خارجی موفق نبوده اند. منابع دولت باید برای 
سرمایه گذاری خارجی و خصوصی جذابیت 
داشته باشد و محیط کسب و کار برای مردم و 

بخش خصوصی بهبود بخشیده شود.«
قاضی زاده تاکید دارد که »نباید تولید کننده 
را بــا مالیات هــای ممیز محــور آزار بدهیم؛ 
نظام کاماً هوشــمند باید جایگزین این مدل 

شود.«
او البته با تاکید بر اینکه اصاح سیاســت های 
ارزی تجاری از مهم ترین برنامه های ما است، 
می گوید »سیاســت های ارزی در حمایت از 
معیشت است و سیاست تجاری برای حمایت 
از تولید است. در حالی که باید برعکس باشد 
سیاست های ارزی باید حمایت کننده تولید 
باشد و سیاســت های تجاری هدف معیشت 
و کاهش قیمت ها را داشــته باشــد لازمه آن 
ایجاد بــازار ارز اســت و بزرگتریــن کارکرد 
بازار کشف قیمت اســت و باید بازاری داشته 
باشــیم که قیمت در آن کشف شود و ذره ذره 
ارز ترجیحــی را حذف کنیم. کتــاب تعرفه 
ما ۲۷۲ صفحه اســت و باید تعداد تعرفه ها را 
کاهش دهیم و تعرفه هــای مربوط به نهاده ها 
و قطعات و کالاهای نهایی را زمان دار کرده و 
کاهش دهیم و به ســمت این برویم که قطعه 

ساز نهایی شویم نه اینکه مونتاژکار باشیم.«
نامــزد انتخابات ریاســت جمهــوری تاکید 
دارد »اگر دولــت قیمت گذاری دســتوری 
نداشته باشد ســرمایه گذاری مردمی اتفاق 
می افتد چرا مردم تمایل به ســرمایه گذاری 
ندارند چون ما با اقداماتی که کرده ایم به آنها 
یاد داده ایم که اینجا خطرناک اســت و شما 

سرمایه خود را نیاورید.«
او می گوید »ما بــازار را از ۸۰ میلیون نفر باید 
به ۷۰۰ میلیون نفر باید برســانیم یعنی این 
که باید بازار مشــترک داشته باشــیم تا بازار 
مشترک نداشــته باشــیم بازار ما اقتصادی 
نمی شود کالایی هم که رقابتی نباشد توسعه 
پیدا نمی کند و لازمه آن توســعه بازار اســت 
یعنی باید قیمت ها واقعی شــود ما با بازی که 
در تعرفه انجام می دهیم تولیــد مان را بیمار 
کرده ایم.«قاضی زاده البته این را هم می گوید 
که »تــاش نظام بانکی باید برای گســترش 
نظام بانکداری اسامی باشد. نظام بانکی باید 
اعتباراتش هدایت شده به سمت تولید و کالا 
باشد و صیانت از حقوق و ســپرده های مردم 

بسیار مهم است.«

زاکانی: امروز تولید در رأس امور است
علیرضا زاکانی دیگر نامزد انتخابات ریاســت 
جمهوری معتقد است که »مردم باید در همه 
حوزه ها حضور داشته باشــند و درحوزه های 
فرهنگی، اقتصادی، سیاســی، آموزشــی و 
تعاونی و دیگر حوزه ها، کشــور بایــد به نفع 
مردم قوی شــود و دولــت فضــا را باید برای 
حضــور مــردم در عرصه هــای تولیــدی، 

اقتصادی و تعاونی باز کند.«
او با بیان اینکه مالیات بایــد در خدمت تولید 
قرار بگیرد نه اینکه شیره تولید را بگیرد، تاکید 
دارد »در بنگاه های کوچــک و اصناف باید با 
اغماض نگاه کرد اما بایــد با گردن کلفت های 
فراری از مالیــات از طریق هوشمندســازی 
نظــام مالیاتی برخــورد کرد باید شــفافیت 
مالیاتی ایجاد کــرد تا جریان تولید کشــور 

تضعیف نشود.«
به گفتــه زاکانی »مــا نیازمند بســته های 
مشــخصی برای رفع موانع و تســهیل تولید 
هســتیم، ما مثل زمان دفاع مقدس که امام 
فرمود جنگ در رأس امور اســت الان تولید 
در رأس امور اســت و اگر به مردم تکیه کنیم 

خیلی از مشکات برطرف می شود.«
او با بیان اینکه نیازمند پیشران هایی هستیم 
که بتوانند تولیــد را مدیریت کننــد، تاکید 
دارد »با جهش تولیــد و تولید صادرات محور 
و دانش بنیان می توان به پیشــرفت رســید. 
بخش خصوصــی را بایــد باور کــرد. موتور 

محرکه اقتصاد باید بخش خصوصی باشد.«
زاکانی با اشاره به اینکه واقعاً مشکل اقتصادی 
ایران، تحریم هــای آمریکا نیســت و باید از 
اقتصاد دلار زدایی کرد، معتقد اســت که »در 
تولید محصول با ارزش افزوده بالا و مشارکت 
مردم با تکیــه فن آوری می تــوان فرایندها و 
مســیرها را کوچک کرد و پس از خلق ثروتی 

که ایجاد شد آنرا توزیع عادلانه کرد.«

هزینه نقل و انتقال در شهرک های صنعتی صفر شد

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمانشاه
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده ۳ قانون  و ماده ۱۳ آئین نامه ثبتی تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  واراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۱۶۰۰۱۰۰۶۷۲۳ مورخ ۱۴۰۲.۰۹.۲۹ هیات اول.دوم موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
کرمانشاه ناحیه یک تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای.خانم شادعلی رحیمی  فرزند محبعلی 
بشماره شناسنامه  ۱۸۹ به شماره ملی ۳۲۵۳۱۰۴۴۴۳ صادره از کرمانشاه مبنی بر صدور سندمالکیت  
نسبت به شش دانگ  یک باب ساختمان مسکونی به آدرس الهیه چهار راه شهید نجفی کوچه پشت 
حسینیه حضرت قاسمیه مساحت  ۱۴۰.۸۸ متر مربع در قسمتی از باقی مانده ۵۲ فرعی از ۹۳ اصلی 
واقع در بخش یک حومه کرمانشاه خریداری از مالک رسمی مشاعی آقای محمد حسین چقامیرزایی  
به صورت مع الواسطه به متقاضی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله ۱۵ روز اگهی می شوددرصورتی اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشندمی توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس 
ازاخذ رسید،ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع  قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی است در صورت انقصای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت  

صادر خواهد شد. ۱۰۶۱.م الف.۱۲
تاریخ انتشار نوبت اول:۱۴۰۳.۰۳.۳۱ تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۳.۰۴.۱۶

سجاد موءیدی -  رئیس ثبت و اسناد املاک 



در صحن علنی مجلس
اوجی: ۶۰۰ تحریم جدید نفتی در دولت سیزدهم

 وزیر نفت با بیان اینکه علی رغم بیش از ۶۰۰ تحریم جدید در صادرات 
نفت و محصولات پتروشــیمی، امروز شــاهد جهش در صادرات نفت 
و وصول مطالبات هســتیم، گفت: تولید نفت خام کشــور بیش از یک 

میلیون و ۴۰۰ هزار بشکه افزایش پیدا کرده است.
در ادامه جلســه علنی روز چهارشــنبه جواد اوجی با ارائه گزارشی از 
آخرین وضعیت تولید بنزین و گازوئیل به نماینــدگان بیان کرد: بنده 
در ابتدا خاصه ای از وضعیت صنعت نفت و گاز در ابتدای شروع دولت 
سیزدهم عرض می کنم. ناترازی ســوخت در ابتدای کار دولت مردمی 
گریبانگیر وزارت نفت بود. اهداف برنامه ششــم توسعه و زمینه سرمایه  
گذاری تحقق نیافته بود و همه چیز را به رفع تحریم ها گره زده بودند. در 
شرایطی وزارت نفت را تحویل گرفتیم که تولید روزانه ما به ۲ میلیون و 
۱۰۰ هزار بشکه رسیده بود و صادرات نفت ما به پایین ترین نرخ در یک 
دهه اخیر خود رسیده بود. وضعیت وصول درآمدهای نفتی نیز بحرانی 
بود. در تامین منابع هدفمندی یارانه ها و منابــع عمومی دولت بالغ بر 

۴۰۰ همت کسری داشتیم.
وی در ادامه اظهار کرد: حدود ۸۷ میلیون بشکه نفت روی آب داشتیم 
که ۳۰ میلیون آن نفت ســنگین و فوق ســنگین بود. ما هیچ فروشی 
در بحث نفت سنگین و فوق ســنگین در ابتدای شروع دولت سیزدهم 
نداشــتیم. طرح های نیمه تمام کان باتکلیف مانده بودند. از طرفی از 
ظرفیت شرکت های توانمند داخلی استفاده نمی شد چرا که اعتقادی 
به داخل نداشتند. ما در مشکل با تامین سوخت روبه رو بودیم همانطور 
که در زمستان سال 99 خاموشی نیروگاه ها را تجربه کردیم. طرح های 
ذخیره سازی گاز رها شده بود طرح های توســعه ای میادین مشترک 
مغفول مانده بود. در بدنه صنعت نفت نیروها بی انگیزه و سرخورده شده 
بودند در این شــرایط دولت مردمی و وزارت نفت در شــهریورماه سال 

۱۴۰۰ کار خود را شروع کرد.

تولید نفت خام کشور بیش از یک میلیون و 400 هزار بشکه 
افزایش یافت

وزیر نفت در ادامه تصریح کرد: در این ســه ســال به فضل الهی و با کار 
جهادی و کار شــبانه روزی، تولید نفت خام کشور بیش از یک میلیون و 
۴۰۰ هزار بشــکه افزایش پیدا کرد. عقد قرارداد سرمایه  گذاری با توجه 
به پیمانکاران داخلی با جدیت دنبال شد. علی رغم بیش از ۶۰۰ تحریم 
جدید در صادرات نفت و محصولات پتروشیمی امروز شاهد یک جهش 
در صادرات نفت و وصول مطالبات کشور هســتیم. بنده به عنوان وزیر 
نفت اعام می کنم که در حال رســیدن به وضعیت قبل از تحریم های 
ظالمانه بوده و به آن نزدیک شــده ایم. مشکلی در وصول مطالبات خود 
نیز نداریم. میزان صادرات نفت ما نسبت به ابتدای دولت سه برابر شده و 

وصول درآمدهای ارزی نیز افزایش یافته است.

اوجی گفت: بــا اقداماتی کــه در دولت مردمی در حــوزه صنعت نفت 
انجام شده اســت و ریل گذاری که در حوزه صادرات نفت و محصولات 
کشــاورزی صورت گرفته اســت، باید اعام کنم که هــر دولتی که در 
آمریکا روی کار بیاید نمی تواند مانع صــادرات و تولید نفت جمهوری 

اسامی ایران شود.

بیش از ۵0 میلیون مترمکعب به تولید گاز کشور افزوده
 شده است

وزیر نفت با بیان اینکه از دیگر مسائل مهمی که وزارت نفت به آن توجه 
داشته است تقویت بنیه دفاعی کشــور و افزایش تولید گاز بوده است، 
اظهار داشت: در طی سه سال گذشته بیش از ۵۰ میلیون مترمکعب به 
تولید گاز کشور افزوده شده است. رشد ۱۰ برابری جمع آوری گازهای 
مشعل، افزایش ۲۷ هزار بشــکه ای ظرفیت پالایشگاها در طی سه سال 
گذشــته، افزایش ۴۰ درصدی ذخیره ســازی گاز طبیعی، افزایش دو 
برابری صادرات گاز ال پی جی و گازرسانی به ۵۰ شهر و ۶۷۰۰ روستا و 
۲۱۰ هزار واحد صنعتی و ۲۰ نیروگاه از جمله اقداماتی است که وزارت 

نفت در طول این سه سال انجام داده اند.

رشد اقتصادی گروه نفت و گاز به میزان ۲0 درصد بوده است
وی اضافه کرد: این اقدامات ســبب شده که در سه ســال متوالی رشد 
اقتصادی گــروه نفت و گاز از همــه بخش های اقتصادی بالاتر باشــد. 
براساس گزارش مرکز آمار در سال گذشته رشــد اقتصادی گروه نفت 
و گاز به میزان ۲۰ درصد بوده اســت. با تکمیــل و بهره برداری از ۱۵۵ 
پروژه نیمه تمام طی دو سال گذشته با توجه به توان داخلی به این نقطه 
رسیده ایم. ما شــاهد بهره برداری از فاز ۱۱ پارس جنوبی بودیم که ۲۰ 
سال قرارداد آن دست به دست می شــد اما در طی این سه سال محقق 
شــد. با شــرکت توتال بالغ بر ۴.۵ میلیارد دلار در دولت قبلی قرارداد 
بســتند تا فاز ۱۱ پارس جنوبی را تکمیل کنند اما با شــروع تحریم ها 
این شرکت ایران را ترک کرد در طول سه ســال گذشته با تکیه بر توان 

داخلی توانستیم فاز ۱۱ پارس جنوبی را به سرانجام برسانیم.
وزیر نفت گفت: از ســوی دیگر شــاهد بهره برداری از پالایشگاه آبادان 
بودیم که در سال ۱۳9۴ دولت وقت اعام کرد که حاضر است به صورت 
رایگان آن را واگــذار کند. امروز فاز دوم این پالایشــگاه به بهره برداری 

رسیده و ۲۱۰ هزار بشکه در روز به ظرفیت تولید افزوده است.

برای توسعه میادین مشترک و مستقل ۲3 میلیارد دلار 
قرارداد امضاء کردیم

اوجی تصریح کرد: ما در طی این سه سال فقط در حوزه توسعه میادین 
مشــترک و مســتقل ۲۳ میلیارد دلار قرارداد امضاء کردیم که دو برابر 

قراردادهایی است که در دهه 9۰ منعقد شده است.
وزیر نفت در ادامه بیان کرد: افزایش ظرفیت فرآورده های پالایشگاهی 
و میعانات با اقدامات وزارت نفت رقم خورده اســت. در طی دوره دولت 
مردمی وزارت نفت ۲ بار مورد حمله سایبری قرار گرفت، ۴۰۴۰ جایگاه 
ما را در یــک لحظه از کار انداختند و هدفشــان مختــل کردن زندگی 
مردم بود، اما در کوتاه ترین زمان جایگاه ها به مدار تولید برگشــتند. در 
زمستان سال گذشــته عملیات خرابکارانه ای با انفجار خطوط لوله رقم 
زدند اما با همت همکاران نگذاشتیم خللی در تامین گاز کشور در فصل 
زمستان رخ دهد. توجه به شــرکت های دانش بنیان در حوزه نفتی به 
گفته معاونت علمی رئیس جمهور در این سه سال وزارت نفت رتبه اول 
را داشته است. ساخت پتروپالایشــگاه ها را آغاز کرده و سرمایه گذاری 

برای ارتقاء کیفی و کمی پالایشگاه های موجود رقم خورده است.
اوجی در تشریح دلایل افزایش مصرف بنزین بیان کرد: با توجه به رشد 
بی رویه مصرف ناشــی از افزایش تولید خودروهای پرمصرف داخلی و 
ورود ســالانه یک میلیون خودرو به چرخه حمل و نقل بدون اســقاط 
خودروهای فرســوده که زمینه مصرف را افزایش داده است، در بخش 
توســعه و افزایش تولید، احداث پتروپالایشــگاه ها را شروع کرده و در 

جهت رشد و افزایش تولید فرآورده ها اقدامات لازم در حال انجام است.

مدیرعامل بانک اقتصادنوین رئیس شورای عالی 
کانون بانک ها و موسسات اعتباری خصوصی شد

علیرضا بلگوری، مدیرعامل بانک اقتصادنوین به عنوان رئیس شــورای  
عالی کانون بانک ها و موسسات اعتباری خصوصی انتخاب شد.

به گزارش روابط  عمومی بانک اقتصادنوین و به نقــل از کانون بانک ها 
و موسسات اعتباری خصوصی، در دویســت و هفتادوهشتمین جلسه 
شــورای عالی این کانون کــه روز چهارشــنبه ۲۳ خردادماه ۱۴۰۳ 
برگزار شــد، اعضا ضمن قدردانی از خدمات و تاش های دکتر کوروش 
پرویزیان، با اکثریت قاطع آرا، علیرضا بلگوری را به عنوان رئیس جدید 
شــورای  عالی کانون بانک ها و موسســات اعتباری خصوصی انتخاب 

کردند.
گفتنی اســت، کانون بانک ها و موسســات اعتباری خصوصی فعالیت 
خود را از ســال ۱۳۸۳ آغاز کرده و تاکنون اقدامات موثری در راستای 
رونق تولید و کمک به رشد و توســعه اقتصادی کشور داشته است. این 
کانون هم اکنون دارای ۱۵ عضو فعال از بانک ها و موسســات اعتباری 

خصوصی است.

کانون بانک ها و مؤسسات اعتباری خصوصی اعلام کرد
 رتبه دوم بانک آینده در سهم از بازار مانده منابع 

اشخاص در سال 1402
بر اســاس داده های کانون بانک ها و مؤسســات اعتباری خصوصی در 
آبان ماه سال ۱۴۰۲، بانک آینده با سهم از بازار ۱۲.۴ درصدی، رتبه دوم 

سهم از بازار مانده منابع اشخاص را به خود اختصاص داد.
بانک آینده در راســتای تحقق اهداف خود در حوزه جذب منابع و ارائه 
تسهیات توانست ســهم خود را از بازار افزایش داده و موفقیت دیگری 

در عرصه بانکداری کشور کسب کند.
این بانک بــا کاهش فاصله زمانــی منابع و مصارف، وصــول مطالبات 
معوق، مولدســازی دارایی های مازاد و فعالیت بیش تر شــرکت های 
سرمایه گذاری، موفق شــد تا حجم نقدینگی بیش تری را به بانک وارد 

سازد که متعاقباً ذخایر بیش تری نیز آزاد خواهد شد. 
شایان ذکر اســت؛ بانک آینده ضمن کســب موفقیت های پی درپی از 
اساسی ترین هدف خود که خدمت رســانی به هم وطنان گرامی است، 
غافل نبوده و با طراحی و ارائه خدمات و محصولات متنوع خود از جمله 
طرح های اعتباری و تســهیاتی هم چون: »کارگشــا« و »طراوت« با 
هدف حمایت از تولیدات داخلی و ایجاد اشــتغال و خدمات بانکداری 
الکترونیکی و ارزی، همواره در راستای تحقق اصل »مشتری مداری«، 

گام بر می دارد.

 حمایت مالی بانک دی از دانشجویان 
ممتاز و نخبه

بانک دی با طرح »پژوهانه«، دانشــجویان ممتاز و نخبه دانشگاه های 
دولتی را بورسیه تحصیلی می کند.

به گزارش روابط عمومی بانک دی، دانشــجویان مقاطع کارشناســی 
ارشد و دکترا در دانشــگاه های معتبر دولتی با معدل کل بالای ۱۸ )در 
مقطع تحصیلی قبلی و در شــروع فرایند گزینش( و  فاقد رابطه شغلی 
دائمی با بخش دولتی و خصوصی و فاقد ســهمیه بورسیه، می توانند از 

مزایای این طرح استفاده کنند.
همچنیــن افــراد برگزیــده جشــنواره های معتبر علمــی داخلی و 
بین المللی، افراد دارای مقاله در نشــریات معتبر داخلی و بین المللی، 
افراد دارای اختراع ثبت شده و افراد دارای تألیف می توانند از امتیاز این 

طرح استفاده کنند.
گسترش فعالیت های حیطه مسئولیت های اجتماعی بانک دی و ایجاد 
پایگاه داده ایجاد شده از سوی نیروهای جوان، خبره و مستعد کشور، از 

اهداف طرح پژوهانه بانک دی است.
متقاضیــان محترم می توانند برای کســب اطاعات بیشــتر به لینک 
ir/Pazhohaneh.https://day24 مراجعــه کننــد یــا با شــماره 

۰۲۱۲۸9۳۲۰۳۲ تماس بگیرند.

بخشش جرائم وسایل نقلیه فاقد بیمه نامه 
شخص ثالث

با اباغ بیمه مرکــزی، ۱۰۰ درصد جرائم دیرکرد حق بیمه شــخص 
ثالث تمام وســایل نقلیه موتوری زمینی فاقد بیمه نامه شخص ثالث به 

مناسبت آغاز دهه امامت و ولایت بخشیده شد.
به گزارش روابط عمومی بیمه معلم، بیمه مرکزی با ارسال بخشنامه ای 
از بخشودگی ۱۰۰ درصد جرایم کلیه وســایل نقلیه فاقد بیمه شخص 

ثالث به مناسبت دهه امامت و ولایت به مدت ۲۰ روز خبر داد.
بر اساس این گزارش، در راســتای اجرای ماده ۲۴ قانون بیمه اجباری 
خسارات وارد شده به شخص ثالث، موافقت وزیر امور اقتصادی و دارایی 
و رئیس مجمع عمومی صنــدوق تأمین خســارت های بدنی، به منظور 
تشویق دارندگان وسایل نقلیه فاقد بیمه  نامه به خرید بیمه  نامه معتبر 
شــخص ثالث، ترویج فرهنگ بیمه، حمایت از اقشــار ضعیف و آسیب  
پذیر جامعه و همچنین به مناســبت دهه امامــت و ولایت ، صد در صد 
جریمه برای تمامی وسایل نقلیه موتوری زمینی فاقد بیمه  نامه معتبر 
شــخص ثالث به مدت ۲۰ روز از تاریخ ۲۸ خرداد تا ۱۶ تیر ۱۴۰۳ مورد 

بخشودگی قرار گرفت.
شایان ذکر است شــرکت های بیمه مکلفند، در بازه زمانی تعیین شده، 
از دریافت جریمه حق بیمه فاقدین بیمه نامه شــخص ثالث به شــرط 

خریداری بیمه نامه با اعتبار یک ساله خودداری نمایند.
هموطنان عزیز می توانند در بازه زمانی اعام شده، با مراجعه به تمامی 
شعب و نمایندگی های شــرکت بیمه معلم در سراسر کشور از مزایای 

این طرح بهره مند شوند.

جایزه ۵ درصدی برای مودیان خوش حساب
رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشــور طی بخشــنامه ای، شرایط 
برخورداری از جایزه پنج درصدی برای مودیان خوش حساب مالیاتی 

را اعام کرد.
»سید محمد هادی سبحانیان« در بخشنامه ای شرایط برخورداری از 

جایزه پنج درصدی برای مودیان خوش حساب مالیاتی را اعام کرد.
طبق این بخشنامه یکی از شرایط لازم برای برخورداری از جایزه خوش 
حسابی، ارائه دفاتر، ترازنامه، حساب  سود و زیان و مدارک طی سه سال 
متوالی توســط مودیانی اســت که به موجب قانون مکلف به نگهداری 
دفاتر، ترازنامه، حســاب  ســود و زیان بوده یا اقدام بــه انجام تکالیف 

صاحبان مشاغل گروه نخست می کنند.
همچنین مودیانی که برخی از هزینه های آنان پذیرفته نشــده یا مورد 
رســیدگی مجدد قرار گرفته اند، مشــمول جایزه خوش حسابی قرار 
می گیرند و اگر مودی در یــک منبع مالیاتی جرایمی داشــته و آن را 
پرداخته نکرده باشد، می تواند در سایر منابع »پرونده« مالیاتی خود از 

تسهیات جایزه خوش حسابی برخوردار شود.
در این بخشنامه با تاکید بر اینکه کتمان درآمد مودی مانع بهره مندی 
از جایزه خوش حسابی خواهد شد، آمده اســت: در مواردی که پس از 
اعطای خوش حسابی کتمان درآمد مودی محرز شود، عاوه بر مطالبه 
مالیاتی کتمان شــده، جایزه اعطا شــده نیز از طریق برگ تشــخیص 

مطالبه خواهد شد.
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بانک مرکزی: رشد اقتصادی به بالاترین سطح ۷ سال اخیر رسید

رشد اقتصادی در دولت رئیسی ۴ برابر دولت 
وحانی شد ر

خریدار   بر اســاس اعام بانک مرکزی، رشــد 
اقتصادی کشــور در ســال ۱۴۰۲ به ۴.۵ درصد 
رسید که بالاترین رقم از سال ۱۳9۶ به بعد است؛ 
افزایش رشد اقتصادی در حالی رقم خورده که در 
۳ ســال اخیر، تحریم های اقتصادی آمریکا علیه 

ایران تشدید شده است.
 با وجود تداوم و تشــدید تحریم هــای اقتصادی 
آمریکا علیه ایران در ۳ سال اخیر، رشد اقتصادی 
کشور در ســال ۱۴۰۱ بالغ بر ۴ درصد بود که در 
ســال ۱۴۰۲ به ۴.۵ درصد افزایش یافته اســت. 
همچنین رشــد اقتصادی بدون نفــت هم از ۳.۵ 

درصد به ۳.۶ درصد رسیده است.
بر این اساس، متوسط رشــد اقتصادی کشور در 
سه سال دولت سیزدهم )۱۴۰۰ تا ۱۴۰۲( به ۴.۳ 
درصد رسید که نســبت به متوسط ۸ ساله دولت 

روحانی )۱.۱ درصد( حدود ۴ برابر شده است.
متوسط رشد اقتصادی کشــور در ۴ سال دولت 
دوازدهم )۱۳9۶-۱۳99( نزدیک به صفر و فقط 
۰.۱ درصد بود و شهید رئیسی اقتصاد کشور را در 
چنین شــرایطی در اختیار گرفت اما در ۳ ســال 
توانســت متوسط رشــد اقتصادی ۴.۳ درصدی 
را محقق ســازد که رشــد خیره کننده  نسبت به 

عملکرد دولت دوازدهم دارد.
بدین ترتیب متوســط رشــد اقتصادی در دولت 
ســیزدهم از دولت اصاحات هم عبور کرد. در ۸ 
ســال دولت اصاحات، متوسط رشــد اقتصادی 
کشــور ۴.۲ درصد بود. متوسط رشــد اقتصادی 
دولــت احمدی نــژاد هــم ۲.۷ درصــد و دولت 
رفســنجانی ۵.۵ درصد بــود. بنابرایــن، دولت 
روحانی ضعیف ترین عملکرد را در رشد اقتصادی 

پس از دفاع مقدس داشته است.

تداوم روند رو به بهبود فعالیت های 
اقتصادی در کشور

بانک مرکزی اعام کرد: بر اســاس محاســبات 
مقدماتــی اداره حســاب های اقتصــادی ایــن 
بانک، تولیــد ناخالص داخلی به قیمــت پایه )به 
قیمت های ثابت سال ۱۳9۵( در سه ماهه چهارم 
ســال ۱۴۰۲ به رقم ۳۷۵۸.۱ هزار میلیارد ریال 
رسید که نسبت به ســه ماهه چهارم سال ۱۴۰۱، 
رشــد ۴.۵ درصدی را نشــان می دهد. همچنین 
رشد اقتصادی بدون نفت طی دوره مذکور معادل 

۳.9 درصد بوده است.
تحقق رشد اقتصادی ۴.۵ درصدی در سال ۱۴۰۲ 
در امتداد رشد اقتصادی ۴ درصدی سال ۱۴۰۱ 

حکایت از تــداوم روند رو به بهبــود فعالیت های 
اقتصادی در کشور دارد

بررســی وضعیت ســرمایه گذاری در بخش های 
مختلــف اقتصادی )بــه قیمت های ثابت ســال 
۱۳9۵( مبین آن اســت که در ســه ماهه چهارم 
سال ۱۴۰۲ تشــکیل ســرمایه ثابت ناخالص از 
رشد ۱۴.۲ درصدی نســبت به دوره مشابه سال 
قبل از آن برخوردار شده اســت؛ به طوری که در 
دوره مزبور، رشد تشکیل ســرمایه ثابت ناخالص 
در دو زیربخش اصلی ماشــین آلات و ساختمان 

به ترتیب معادل ۱۱.۳ و ۱۷.۱ درصد بوده است.
در مجموع عملکرد تولید ناخالص داخلی کشــور 
در سال ۱۴۰۲ با احتســاب نفت و بدون احتساب 
نفت به قیمت های ثابت سال ۱۳9۵ به ترتیب به 
۱۵۸۳۸.۴و ۱۴۳۷۸.9 هزار میلیارد ریال رسید 
که نسبت به ســال قبل از آن به ترتیب با افزایش 

۴.۵ و ۳.۶ درصدی همراه بوده است.
تحقق رشد اقتصادی ۴.۵ درصدی در سال ۱۴۰۲ 
در امتداد رشد اقتصادی ۴ درصدی سال ۱۴۰۱ 
حکایت از تــداوم روند رو به بهبــود فعالیت های 

اقتصادی در کشور دارد.

مولفه های رشد اقتصادی در سه ماهه 
چهارم سال 140۲

بررســی عملکرد رشــد اقتصادی بر حسب گروه 
فعالیت های اقتصادی )به قیمت های ثابت ســال 
۱۳9۵( نشــان می دهد، رشــد تولیــد ناخالص 
داخلی در ســه ماهه چهارم ســال ۱۴۰۲ حاصل 
تحقق رشــد مثبــت ارزش افــزوده در تمامی 
گروه های اصلی بوده اســت. در دوره مزبور، رشد 
محقق شده گروه های نفت و گاز، صنایع و معادن، 
خدمات و کشــاورزی، جنگلداری و ماهیگیری 
نســبت به دوره مشابه ســال قبل از آن به ترتیب 

معادل ۱۰.۲، ۶.۶، ۲.۸ و ۰.۱ درصد است.
بررســی تولید ناخالص داخلی برحســب اقام 
هزینه نهایی )به قیمت های ثابت ســال ۱۳9۵( 
در سه ماهه چهارم ســال ۱۴۰۲ نشان می دهد، 
هزینه هــای مصــرف نهایی بخــش خصوصی، 
هزینه های مصرف نهایی بخش دولتی و تشکیل 
ســرمایه ثابت ناخالص به ترتیب از نرخ های رشد 
۳.۷، ۱.۸ و ۱۴.۲ درصدی نســبت به دوره مشابه 
ســال قبل از آن برخوردار بوده انــد. در این دوره 
رشد تشــکیل ســرمایه ثابت ناخالص به تفکیک 
ماشین آلات و ســاختمان به ترتیب معادل ۱۱.۳ 

و ۱۷.۱ درصد بوده است.

مولفه های رشد اقتصادی در سال 140۲
بررســی عملکرد رشــد اقتصادی بر حســب 
گــروه فعالیت های اقتصادی در ســال ۱۴۰۲ 
نشان می دهد، رشــد ارزش افزوده گروه های 
خدمــات، نفــت و گاز، صنایــع و معــادن و 
کشــاورزی، جنگلداری و ماهیگیری نســبت 
به دوره مشــابه ســال قبل از آن بــه ترتیب 
معادل ۳.۸، ۱۴.۷، ۴.۵ و ۰.۲ درصد بود که به 
ترتیب از سهمی معادل ۲.۲، ۱.۲، ۱.۱، و ۰.۰ 
واحد درصد در رشــد اقتصادی ســال ۱۴۰۲ 

برخوردار شده اند.
ارزش افزوده بخش صنعت بــه قیمت های ثابت 
ســال ۱۳9۵ از افزایش ۴.۴ درصدی نســبت به 
سال ۱۴۰۱ برخوردار بود؛ به طور مشخص در این 
بخش، شاخص تولید کارگاه های بزرگ صنعتی 
۱۰۰ نفر کارکن و بیشــتر - با اختصاص ســهم 
حدود ۷۰ درصــد از ارزش افزوده بخش صنعت- 
نسبت به ســال ۱۴۰۱، رشدی معادل ۳.۸ درصد 

را تجربه کرد.
بررسی عملکرد رشد شــاخص مزبور به تفکیک 
رشــته فعالیت های صنعتی )بر حســب کدهای 
ISIC دو رقمی( نشان می دهد که در سال ۱۴۰۲ 
از مجمــوع ۲۴ گروه اصلی، ۱9 گــروه )با ضریب 
اهمیت ۶۶.۸ درصدی از شــاخص کل( از رشــد 
مثبت تولید برخوردار بوده اند؛ از جمله این صنایع 
که بیشترین سهم را در رشد محقق شده این دوره 
داشته اند می توان به صنایع تولید فلزات اساسی، 
صنایع تولید وســایل نقلیه موتوری، تریلر و نیم 
تریلر و صـــنایع تولید محصولات کانی غیرفلزی 

اشاره کرد.
بررســی تولید ناخالص داخلی برحســب اقام 
هزینــه نهایی در ســال ۱۴۰۲ نشــان می دهد، 
هزینه هــای مصــرف نهایی بخــش خصوصی و 
تشکیل سرمایه ثابت ناخالص به قیمت های ثابت 
سال ۱۳9۵ به ترتیب از رشد ۴.۱ و ۷.۲ درصدی 
نســبت به ســال قبل از آن برخوردار شده اند که 
رشد محقق شده تشکیل ســرمایه ثابت ناخالص 
در سال مزبور عمدتاً متاثر از رشد تشکیل سرمایه 
ثابت ناخالــص در دو زیربخش ماشــین آلات و 
ساختمان به ترتیب معادل ۷.9 و ۷.۱ درصد بوده 

است.
همچنین لازم به اشاره می باشــد که هزینه های 
مصرف نهایی بخش دولتی در سال ۱۴۰۲ نسبت 
به ســال قبل از آن، کاهش ۱.۷ درصدی را تجربه 

کرده است.

مراســم تجلیل از خدمات دکتر کورش پرویزیان 
که حدود یک دهه ریاست شــورای عالی کانون 
بانک ها و موسســات اعتباری خصوصی را عهده 
دار بــوده اســت، روز چهارشــنبه ۲۳ خردادماه 
برگزار شــد.به گزارش روابط عمومی کانون بانک 
ها و موسســات اعتباری خصوصی در این مراسم 

که با حضور اعضای کانــون بانک های خصوصی 
و شــورای هماهنگی بانک ها متشکل از مدیران 
عامــل و اعضای هیــات مدیره برگزار شــد، از 9 
ســال خدمات دکتر کورش پرویزیــان به عنوان 
رئیس شــورای عالی کانون قدردانی به عمل آمد.

در این جلســه هر یک از شــرکت کننــدگان در 

ســخنان کوتاهی از تاش ها و فعالیت های وی 
برای پیشــبرد اهداف نظام بانکی تقدیر و تشکر 
کردند.شایان ذکر اســت در پایان این مراسم به 
پاس تاش های بیش از 9 ســاله دکتر پرویزیان 
در کانون بانک ها و موسسات اعتباری خصوصی 

با اهداء لوح تقدیر از خدمات وی تجلیل گردید.

مرکزی

رئیس کل بانــک مرکزی گفت: 
نــرخ رشــد اقتصــادی ایــران 
بر اســاس آمــار اعامــی بانک 
جهانی، از بســیاری از کشــور از 
جمله همه کشــورهای همسایه 
و منطقه بالاتر اســت.محمدرضا 
فرزین در حاشــیه جلسه هیات 
دولت در جمع خبرنگاران اظهار 
داشــت: ایــن نرخ رشــد خوبی 
با توجه به نرخ رشــد کشــور در 
ســال های اخیر بوده اســت.وی 
ادامه داد: همچنین بــا توجه به 
نرخ رشد ســایر کشــورها نرخ 
رشد کشــورمان در سال ۱۴۰۲ 
خوب بوده است.رئیس کل بانک 
مرکزی خاطرنشان کرد: گزارش 

کامل نــرخ رشــد در 
پایگاه اطاع رســانی 
در  مرکــزی  بانــک 
دســترس قرار گرفته 
اســت.فرزین گفــت: 
بــا توجه به متوســط 
نرخ رشــد کشــور در 

سال های گذشــته و به ویژه سایر 
کشــورها در ســال ۲۰۲۳ و بر 
اســاس گزارش اخیری که بانک 
جهانی اعام کــرده بالاترین نرخ 
رشــد متعلق به ایران با ۵ درصد 
بوده اســت.وی ادامــه داد: همه 
کشورهای همسایه و کشورهای 
منطقــه نرخ رشــد پایین تری از 
ایران داشــتند و با توجه به روند 

گذشــته  ســال های 
نــرخ رشــد ۵ درصد 
یک نرخ رشــد شتابان 
و قابل قبولی اســت که 
همچنان  امیدواریــم 
این نرخ رشــد در سال 
جاری هم ادامه داشته 
باشــد.رئیس کل بانک مرکزی 
به نرخ رشد تشــکیل سرمایه در 
کشور اشاره کرد و گفت: نرخ رشد 
تشکیل ســرمایه همچنان نرخ 
رشد بســیار خوبی است. پارسال 
نرخ رشد تشکیل سرمایه معادل 
۶.۷ درصد بود که امسال افزایش 
پیدا کرده و به ۷.۲ درصد رسیده 
است.فرزین بیان کرد: نکته بسیار 

قابل توجه نرخ بسیار خوب رشد 
تشکیل ســرمایه در فصل چهارم 

است که برابر۱۴.۲ درصد بود.
وی گفت: رمز ریال را در کشــور 
اجرایــی می کنیم کــه این پول 
نقد به صورت الکترونیکی اســت 
و در اختیــار متقاضیــان قــرار 
می گیرد تا نیازهای خرد جامعه 
را تأمین می کند. این طرح منافع 
بلندمــدت دارد.رئیس کل بانک 
مرکزی بیان کرد: مورد رمزارزها 
اقدامات خوبــی انجام شــده و 
مقررات به زودی اباغ می شــود، 
ســندی از ســوی بانک مرکزی 
تهیه شــده اســت که به زودی 

اطاع رسانی می شود.

خ رشد اقتصادی ایران از کشورهای منطقه بالاتر است رئیس کل بانک مرکزی:نر

شعبه

مالیات

انرژی  روزنامه سراسری صبح ایران
صاحب امتیاز: امیر موسی کاظمی

مدیرمسوول: دکتر مریم کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان لبافی نژاد
 تقاطع ابوریحان، پاک ۸۷
شماره تماس سازمان آگهی شهرستان:
۶۶9۷۳۶۷۸ -۶۶9۷۳۷۱۴

ویزیان برگزار شد مراسم تجلیل از خدمات دکتر پر


